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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - LEDEN 2009 - číslo 1 - 15,-Kč

Milí spoluobčané, dovolte mi, abych 
vás seznámil s nejdůležitějšími výsled-
ky činnosti samosprávy města v roce 
odcházejícím a také s nejdůležitějšími 
úkoly pro rok 2009.
Nejvíce veřejné pozornosti poutají in-
vestice. Hlavní stavbou byla tělocvična 
u základní školy v Husitské ulici, ta 
město prozatím stála již 16 mil. Kč; 
9,6 mil. však byla dotace z takzvané-
ho porcování medvěda v Poslanecké 
sněmovně. V této škole se realizovaly i 
další investice, opravilo se sociální za-
řízení v pavilónu MVD, rekonstruovaly 
se terasy a vystavělo se nové víceúče-
lové hřiště s umělým povrchem. 
Velkou radost nám udělala dotace 
na pokračování regenerace sídliště 
ve výši 4 mil. Kč, kterou jsme získali 
až na poslední chvíli v říjnu 2008. 
Připravenost se nám vyplatila. Město 
obdrželo nevyčerpané peníze, které 
do státního rozpočtu byly vráceny ze 
strukturálně postižených regionů, mezi 
které Novopacko nepatří. Opravuje se 
Achátová ulice, chodníky a parkoviště. 
Město doplácí 2 mil. Kč. Nebylo lehké 
akci investičně stihnout, ale závazky 
vůči státu pro rok 2008 jsme řádně 
splnili.
Zdařila se i dotace tzv. Norských fondů. 
Za 2 mil. Kč jsme postavili skatepark 
pod sáňkařskou dráhou a konečně 
bylo také dokončeno uzavření zimního 
stadionu. 
Poměrně intenzivní byla péče o pa-
mátky. Město přispělo na klášterní 
chrám, pod klášterními schody vznikla 
nová dlažba, opravuje se roubenka 
v Kotíkově ulici a byla zrestaurována 
křížová cesta.  
Na úseku silnic a chodníků jsme 

pokračovali podle plánu. Příklady 
větších investičních akcí: Heřmanice 
- směr Přibyslav (k okraji lesa) za 2,6 
mil. Kč, chodník - ulice Krkonošská (u 
silnice I/16) - hotov ze 2/3 za 1,45 mil. 
Kč, Kumburský Újezd - cesta parc. č. 
421 za 1,4 mil Kč, Dukelské náměstí 
a okolí za 7,6 mil Kč. Z peněz kraje 
byla opravena Svatojánská ulice (tzv. 
„Kaplička”). V této ulici byla vybu-
dována nová kanalizace, chodníky i 
vozovka. Město investovalo 7,5 mil. Kč 
do chodníku a dešťové kanalizace (kraj 
přispěl cca 7 mil. Kč na vozovku a vo-
dohospodářský správce 3,5 mil. Kč za 
splaškovou kanalizaci). Výrazně se tak 
zlepšily všechny parametry včetně prů-
jezdu pod mostem. Co se týče provoz-
ních otázek, hlavním rizikem se zdálo 
rozběhnutí domova důchodců v nové 
budově. To se podařilo jak z hlediska 
provozního, tak ekonomického. Stabi-
lizovala se také situace v MKS. 
Pro rok 2009 se finančně nejnáročnější 
stavbou stane dokončení tělocvičny 
ZŠ Husitská, která bude stát přímo 
z městského rozpočtu 17 mil. Kč. 
Otázka bazénu se vyřeší až v průběhu 
února 2009. Za předpokladu dosažení 
dotace z Evropské unie zahájíme stav-
bu. Pokud dotace nepřijde, budeme 
muset financování řešit jinak a také se 
v projektu uskromnit.
Dalšími dvěma projekty nejvyšší úrov-
ně jsou průmyslová zóna a obytná čtvrť 
Slovany-západ. V průmyslové zóně 
jsme již investovali do vodovodu a 
plynofikace. Záměrem města je akci 
dotáhnout do cíle. Slovany-západ by 
měly být zcela novou čtvrtí Nové Paky, 
celková rozloha její I. etapy činí cca 9,5 
ha. Pod smlouvou má nyní město 7,6 

ha, zbylých 1,9 ha je před podpisem. 
I zde již město investovalo poměrně 
velkou sumu, kterou má uloženu 
v pozemcích. Na této ploše je reálné 
vystavět 70 až 80 rodinných domů a 5 
až 8 bytových domů. Předpokládá se, 
že výstavba bude urbanisticky městem 
řízena a že v oblasti bude kvalitní veřej-
ná vybavenost. V roce 2009 je v zámě-
ru vyhotovení projektové dokumentace 
na infrastrukturu.
Na úseku silnic a chodníků budeme 
pokračovat na Dukelském náměstí, 
které bychom chtěli v roce 2009 do-
končit. Další práce budou pokračovat i 
na chodníku v Krkonošské ulici. Pokud 
by se finance města vyvíjely dobře, je 
možné také vyasfaltovat ulici Školní 
včetně parkoviště nad poštou. 
Klíčovou akcí je dokončení kruhové 
křižovatky ulic Kotíkovy a Krkonošské. 
Ta je realizována za více než 15 mil. 
Kč. Z pěněz města budou hrazeny jen 
úpravy chodníků, a to ve výši přibližně 
700 tis. Kč. Kruhová křižovatka by 
měla být dokončena do konce května 
roku 2009. Město v té souvislosti platí 
změny na křižovatce „U Kocourků”, 
v ulici Legií by měl vzniknou odbo-
čovací pruh do ulice Komenského, a 
přechod bude s ostrůvkem. Ve věci 
obchvatu města nyní probíhá výběrové 
řízení na dodavatele projektu pro sta-
vební řízení. Investorem je Ředitelství 
silnic a dálnic ČR. Co se týče změn 
v dopravním provozu, nejdůležitějším 
bude zjednosměrnění Komenského 
ulice. Po dokončení kruhové křižovatky 
je v plánu spustit provoz jen směrem 
do centra. Zároveň v Komenského 
ulici budou zřízeny parkovací místa 
pro parkování na 1 hodinu, v někte-

rých místech (např. před poštou) 
bude omezení i kratší. Tím by se měla 
částečně zmenšit plocha pro parkování 
na náměstí. V prostoru mezi sochou 
Jana Husa a kostelem sv. Mikuláše by 
měla vzniknout pěší zóna s lavičkami 
a zelení. Jedná se o variantní řešení, 
které může naznačit směr budoucího 
trvalého řešení, které bude nutné 
rozhodnout před zamýšlenou rekon-
strukci hlavního náměstí. Příští rok 
vzniknou další dopravní omezení kvůli 
stavbě velkoprodejny SPAR v areálu 
ZPA. Na náklady SPARu vzniknou na 
hlavní silnici odbočovací pruhy, nové 
chodníky až po vrátnici ZPA, k Růžku 
a také směrem k Jičínu. Autobusové 
zastávky se posunou o několik metrů 
dál směrem k Jičínu.
Zdravotnictví - jednou ze změn by mělo 
být i zřízení stanoviště rychlé záchranné 
služby v Nové Pace. Na základě jedná-
ní s ministerstvem by se stanovištěm 
rychlé záchranné služby mohl stát Dům 
s pečovatelskou službou v Jiráskově 
ulici. Pokud zákon projde, bude tam 
záchranka od 1. 7. 2009. 
Vím, že rok 2008 byl pro občany Nové 
Paky dopravně velmi krutý, avšak na 
základě výsledků nových krajských 
voleb je zcela zjevné, že investice do 
silnic z vnějších zdrojů (kraj, stát) 
budou nyní značně nejisté. S ohledem 
na tento fakt lze považovat rozhodnutí 
o maximalizaci investic do dopravních 
staveb za správné. Vážení občané, rád 
bych vám tímto poděkoval, že jste ve 
dlouhodobějším zájmu města ochotni 
strpět příkoří, které investiční ruch 
nezbytně přináší. 

Mgr. Josef Cogan, starosta města

Na pilu se bude tlačit o něco míň
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Vedení účetnictví a daňové evidence,
zpracování DPH, 

mezd a daňových přiznání.
Lomnice nad Popelkou, 

tel. 608 266 008

Informace o činnosti orgánů města 
Od 15. listopadu do 15. prosince 2008

Rada města schválila:
Hospodaření s majetkem města:
– přidělení bytu č.4 v čp. 106 Heřmanice panu Zdeňku Kadavému, 

Nová Paka
– pronájem sloupů veřejného osvětlení a dalších nosičů s firmou Ing. 

Petr Svoboda, Jičín, PS – GRAPH na 2 roky
– vyřazením techniky a morálně zastaralých předmětů na základě 

prováděné inventarizace z majetku města dle přiložených soupisů
– zřízení věcného břemene – právo užívání dešťové a splaškové ka-

nalizace a užívání septiku na pozemku p.č.3829 pro spoluvlastníky 
pozemku p.č.3826/4 k.ú.Nová Paka a domu č.popis.1015 v Nové 
Pace, tj. SUC s.r.o. a Pavla Ulrycha

– pronájem nebytového prostoru v patře domu čp. 268, ulice Legií 
v Nové Pace žadatelce - Alena Zahradníková IC: 73981214 - zpro-
středkování obchodu a služeb

– podnájem nebytového prostoru č. 6 v patře domu čp. 268 Legií 
v Nové Pace - nájemce Alena Zahradníková ve prospěch podná-
jemce - Kateřina Dresslerová (kadeřnictví a nehtové studio) na 
dobu neurčitou

– pronájem nebytového prostoru ve dvoře domu č.p. 268, ulice Legií 
v Nové Pace žadateli - Lukáš Šmejc, Ostroměř – zpracování kame-
ne, za podmínek dle předlohy

Veřejné zakázky:
– dodatek č. 4 k základní SOD s firmou OBIS spol. s r.o. Přibyslav-

ská 200, 509 01 Nová Paka na akci: Úprava Dukelského náměstí, 
objektu č.p. 39 a ulice Jiřího z Poděbrad

– výsledek výběrového řízení akce: Rekonstrukce a modernizace 
ČOV (zhotovení projektové dokumentace), z něhož vzešel vítězný 
uchazeč - firma IDOP Olomouc, s níž bude uzavřena smlouva o 
dílo

– dodatek č. 1 ke Smlouvě s Janem Jiskrou, Fortna 43, Jičín, o realitní 
činnosti při prodeji městských bytů

– dodatek č. l ke Smlouvě o dílo s  firmou LANOSTAV, s.r.o., Praha 
2 na akci: Oprava stavební úpravy č.p. 166 Nová Paka (roubený 
objekt)

– dodatek č. 5 k SOD s firmou SILNICE Jičín, a.s. na akci: Stavební 
úpravy MK na pozemku parc.č. 4067, Heřmanice u Nové Paky a 
dalších místních komunikací v Nové Pace

Kultura: 
– prodloužení pracovního poměru založeného jmenováním ředitelky 

MKS paní Romany Martincové na dobu neurčitou

Sociální služby:
– přidělení bytu č. 19 v DPS Jiráskova žadateli Ing. Josefu Táborské-

mu, Nová Paka
– přijetí klienta ÚSSM – Pečovatelská služba pí Božena Fajferová
– přijetí klientky paní Anny Kancové na pobytovou sociální službu 

do Domova pro seniory

Městský úřad: 
– uzavření městského úřadu ve dnech 31. 12. 2008 a 2. 1. 2009, za-

městnavatelem nařízena dovolená

Zastupitelstvo města 10. prosince 2008 schválilo:

Změny ve složení zastupitelstva: 
– složení slibu nových členů zastupitelstva - náhradníka z volební 

strany Sportovci pro Novou Paku p. Zdeňka Augusty (po odstupu-
jícím Zdeňku Hrnčířovi a dalším náhradníkovi Zdeňku Suchardovi) 
a náhradníka z volební strany Martina Žantovského z volební stra-
ny Volba pro město (po odstupujícím Zdeňku Ouzkém)

Finance: 
– 4. úprava rozpočtu města na rok 2008 s výdaji ve výši 275.189 tis. 

Kč, příjmy ve výši 272.856 tis. Kč

– rozpočet na rok 2009 jako vyrovnaný s příjmy a výdaji ve výši 
155.911 tis. Kč

– záměr uzavření smlouvy o úvěru na financování projektů „Slovany 
– západ” a „Průmyslová zóna Nová Paka – Vlkov “ 

Majetkové záležitosti: 
– prodej části pozemku parc.č. 129/1 k.ú.Vrchovina, trvalý travní po-

rost cca 1900 m2 za cenu 40,- Kč/m2 do vlastnictví pí. Jany Rulfové, 
Vrchovina

– prodej bytů třetí osobě určené nájemníkem tj. bytu č.20 Achátová 
1701 p. Petru Řeháčkovi, Podskalí 1852, Nová Paka

– bytu č. 7, K Hájku 1706, Nová Paka manželům Jaromíru a Marii 
Rozkovcovým, J.Š. Kubína, Jičín

– výkup pozemku dle PK č 43/4 k.ú. Štikov, výměra 28 m2 a po-
zemku KN 43/8 k.ú.Štikov, výměra 12 m2 z vlastnictví pí. Lenky 
Bejrové, Šárovcova Lhota a Květoslavy Jirůtkové, Lány, za cenu 
400 Kč/m2

– výměna pozemku p.č. 4189/2, k.ú.Nová Paka, ostatní plocha,vlast-
ník: Město Nová Paka, směňovaná výměra: 387 m2 za pozemek 
p.č.4200/1, k.ú.Nová Paka (nově p.č.4200/3), zahrada, vlastník: 
Petr Válek, U Studénky 1309, Nová Paka, směňovaná výměra: 56 
m2, bez doplatku rozdílu ve směňovaných výměrách . 

– výkup pozemku p.č.3828 k.ú.Nová Paka o výměře 13 m2, zast.plo-
cha a nádvoří, od majitelů Pavla Ulrycha, podíl 1⁄4 a společnosti 
S.U.C., s.r.o., podíl 3⁄4, za dohodnutou cenu 350 Kč/m2

– bezúplatný převod části pozemku p.č. 2460 k.ú. Nová Paka o výmě-
ře cca 460 m2 pro rozšíření školského zařízení Integrované střední 
školy v ulici Kumburská, Nová Paka 

– prodej p.č.2156/1 k.ú.Nová Paka o výměře 862 m2, trvalý travní 
porost, Kateřině a Jaromíru Krausovým, K Hájku 1709, Nová Paka, 
za cenu 900 Kč/m2

– výkup částí pozemků p.č. 305/2, trvalý travní porost, p.č.303/3, 
ost.plocha a p.č.303/1, ost.plocha, celkem cca 2500 m2 (na základě 
nového GP), všechny k.ú. Kumb. Újezd od vlastníka Karla Drašara, 
Heřmanice, Nová Paka za dohodnutou cenu 280 Kč/m2

– prodej pozemku parc.č. 97/7 k.ú. Radkyně, ostatní plocha, výměra 
326 m2 za cenu 100,-Kč /m2 do vlastnictví firmy DOPS s.r.o., Česká 
Skalice

–  prodej části městského pozemku parc.č. 581 k.ú. Štikov o výměře 
cca 810 m2, ost.plocha (dle PK část pozemku 369 k.ú. Štikov) ve 
vlastnictví Města Nová Paka za cenu 14.580 Kč do vlastnictví p. 
Luďka Paulů, Vrchovina 146, Nová Paka. K úhradě kupní ceny pře-
vede prodávající Luděk Paulů na kupující Město Nová Paka část 
pozemku parc.č. 3633/2 k.ú. Nová Paka, orná půda, výměra 243 m2 
(dle GP č. 2269-837/2007 se  jedná o pozemek parc.č. 3633/4  k.ú. 
Nová Paka), dosud ve vlastnictví p. Luďka Paulů (investiční akce 
chodník Vlkov-Studénka), za cenu 14.580 Kč

Změny ve výborech zastupitelstva: 
– rezignace bývalého člena zastupitelstva p. Zdeňka Hrnčíře na před-

sednictví výboru pro rozvoj
– rezignace Jana Vágenknechta na členství v silničním výboru
– rezignace Miloše Kříže na členství ve výboru pro životní prostředí
– novým členem výboru pro rozvoj byl zvolen pan Petr Kracík 
– předsedou výboru pro rozvoj byl zvolen pan Stanislav Albrecht 
– zvýšení počtu členů výboru pro životní prostředí z pěti na sedm
– novými členy výboru pro životní prostředí byli zvoleni, Ing. Ivan 

Vokatý, Miroslav Brandejský a Miroslav Lenfeld 

M. Nádvorníková 

úplné znění zápisů a usnesení RM na www.munovapaka.cz



2 3

Kurz - manžel-
ské večery

je soubor sedmi setkání 
sestavený tak, aby pomohl 
každému manželskému páru 
upevnit jeho vztahy a vybu-
dovat zdravé manželství na 
celý život.
Pořadatelé vytváří pro 
zúčastněné páry příjem-
né prostředí, jako by 
si páry vyšly na rande, 
na společný večer. Každý 
večer začíná občerstvením. 
Následuje promluva na téma 
večera. Mezi jednotlivými 
částmi promluvy se zamýšlí 
každý pár nad daným téma-
tem podle Příručky účastníka 
kurzu. Soukromí párů je plně 
respektováno, účastníci kur-
zu nemusí nikomu mimo 
svého partnera nic sdělo-
vat. Páry mohou v případě 
potřeby požádat o rozhovor 
vedoucího kurzu.
Kurz pojednává o těchto 
tématech:
• Budování pevných zákla-
dů
• Umění komunikace
• Řešení konfliktů
• Síla odpuštění
• Rodiče a rodiče partnera
• Dobrý sex
• Láska v akci
Komu je kurz určen?
Je pro každou manželskou 
dvojici, která chce investovat 
do svého vztahu a vzájemně 
spolupracovat. Kurz je uži-
tečný jak pro manželství 
bez problémů, tak pro ty, 
kteří mají potíže, nehledě na 
dobu společného života - ať 
jsou svoji několik měsíců či 
více než 40 let. I když je kurz 
založen na křesťanských zá-
sadách, je určen i pro ty, kdo 
se za křesťany nepovažují, 
protože poskytuje především 
praktické pomůcky ke zlep-
šení vztahů mezi partnery. 
Kurzu se mohou zúčastnit 
i páry, které nejsou oddány 
a berou svůj vztah vážně.
Další série kurzů začne ve 
druhé polovině ledna 2009.
Počet účastníků je z dů-
vodů zajištění soukromí 
jednotlivých párů omezen. 
Chcete-li se zúčastnit, re-
zervujte si včas místo na 
tel.: 732266847 nebo e-mail: 
jb.np@tiscali.cz.

Vítání občánků
V sobotu 22. listopadu 2008 
proběhlo v obřadní síni Měst-
ského úřadu v Nové Pace 
slavnostní vítání občánků do 
života. Nové občánky a jejich 
rodiče přišel přivítat pan staros-
ta Mgr. Josef Cogan společně 
s Mgr. Annou Zukalovou, člen-
kou zastupitelstva. Oba velmi 
rádi přivítali celkem 40 dětí 
narozených v období od dubna 
do září letošního roku, z toho 
15 chlapců a 25 malých slečen. 
Slavnostní atmosféru pomohly 
vytvořit děti ze základní školy 
v Husitské ulici v Nové Pace 
pod vedením paní učitelky 
Mgr. Břetislavy Dixové. 
Našim nejmenším i všem je-
jich blízkým přejeme, aby byl 
jejich život naplněn zdravím, 
úspěchem i láskou.

Marcela Fajferová, 
matrikářka

Redakce 
časopisu Achát 
přeje všem svým 

čtenářům 
a občanům Nové 
Paky klidný rok 

2009
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Třetí v řadě po 
Penny a Lidlu si 
připravuje sta-
veniště pro svoji 
širokosortimentní 
prodejnu Spaar. 
V současné době 
těžká technika  za-
číná bourá bývalou 
ředitelskou budo-
vu ZPA, kde bude 
hlavní vjezd do 
Spaaru.  (po)

Mizí ředitelská budova ZPA

JÍZDNÍ ŘÁD MĚSTSKÉ DOPRAVY OD 1. 1. 2009 
Linka A Sídliště – Penny Market
- jezdí pouze v pracovní dny. Platí od 1. 1. 2009 do 31. 3. 2009

Heřmanice, závod 7:12 7:42 8:55 10:55

Grafkova 7:13 7:43 8:57 10:57

Na Cihlářce čp. 544 7:15 7:45 9:00 11:00

U Studénky čp.1296 7:17 7:47 9:02 11:02

Kaplička 7:19 7:49 9:04 11:04

Na Tržišti 7:21 7:51 9:06 11:06

Autobusové nádraží 7:23 7:53 9:08 11:08

Penny market 7:25 7:55 9:10 11:10

Poliklinika 7:29 7:59 9:14 11:14

LIDL 7:31 8:01 9:16 11:16

U Studénky čp. 1296 7:35 8:05 9:20 11:20

Na Cihlářce čp. 544 7:37 8:07 9:22 11:22

Grafkova 7:40 8:10 9:25 11:25

Heřmanice, závod 7:42 8:12 9:27 11:27

Změny v městské dopravě
„Kaplička” už je průjezdná, a tak se městská doprava vrací 
na původní trať. Na ojedinělou žádost, aby autobus jel přes 
Ořechovku, zatím nebudeme reagovat – návrh musí být 
podpořen, např. peticí širšího kruhu občanů. 
Časy odjezdů ze sídliště a vlastně i příjezdů do cílových 
stanic se nemění. Linka „B”, tedy linka do Radkyně, je beze 
změny. Autobus bude jezdit do konce března.

Rudolf Cogan 

LSPP – Lékařská služba první pomoci 

Nová Paka

Poliklinika, ulice Legií, vchod ze dvora – suterén.

SO + NE + SVÁTKY

Ordinační hodiny :  od 8.00 do 20.00 hodin

Telefon : 493 721 082
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Zamyšlení nad volbami do krajských 
zastupitelstev 17. - 18. října 2008
Pačáci volili tradičně. O první a druhé pořadí se podělila 
ODS s ČSSD a komunisté byli třetí. Na pátém místě se 
překvapivě umístili SNK-Evropští demokraté se 4,56%. Tato 
strana by mohla mít šanci v příštích volbách, pokud by se její 
představitelé i řadoví členové zviditelnili ve veřejné činnosti 
a propagaci svých programů. To platí i o straně Zelených, 
která se svými 2,46% neměla v Nové Pace štěstí. Ani v 
našem krajském zastupitelstvu to po volbách nedopadlo 
nejhůře. Škoda, že v Pace volilo jen 42% občanů. Koho 
si zvolíme, ten nám bude vládnout. (I když by nám podle 
Ústavy měl sloužit.)
Já osobně na rozhádané politické strany moc nedám. Kan-
didáty si vybírám podle toho, co o nich vím nebo co od 
nich mohu očekávat. Sledování předvolebních kampaní a 
předcházejících činností kandidátů dá trochu práce. Jako 
důchodkyni mně o čas nejde. Ti, kdo mají napilno, by si měli 
alespoň nechat poradit. Asi to je nemožný požadavek.
Špatně volí ti občané, kteří si od populistických stran nechají 
namluvit nesplnitelné sliby a naletí jim na pomluvy ostatních 
kandidátů. Ti, kteří se kvůli 30 Kč poplatku u lékaře chtějí 
nechat připravit o velké peněžní částky od pojišťoven při 
vážném onemocnění a operacích. A ti, kterým se nechce 
přemýšlet. 
K volbám nechodí ti, kteří byli volbami několikrát zkla-
máni, nedočkali se stranami slibovaných změn a mylně se 
domnívají, že jejich účast je zbytečnou ztrátou času. Naopak 
voliči KSČM přijdou k volbám všichni. Jsou to většinou 
lidé, kteří si za vlády komunistů žili v relativním blahobytu 
nebo se nemuseli o nic starat a své minimum měli zajiště-
né. Nevadilo jim utrpení v jejich okolí a báli si ho přiznat. 
Karieristé, čekající s nadějí na „třetího“, který se směje, 
když se dva perou.
Všichni bychom se měli naučit myslet na budoucnost a 
nedívat se jen do vlastních talířů. Přiznejme si, že se ne-
máme špatně. Podívejme se do popelnic a na zahrádky bez 
zeleniny a slepic. Nemusíme šetřit. Mohli jsme se mít ještě 
lépe, kdyby… To bychom se ale museli vrátit k volbám v 
roce 1946. Tenkrát jsme se demokratickou cestou vzdali 
demokracie a svobody a způsobili hospodářskou a morální 
krizi národa. Někteří tušili, nesouhlasili a nevolili KSČ. 
Mnozí, pokud po roce 1948 včas neemigrovali, dostali se 
do kriminálů či pracovních lágrů a mnoho z nich přišlo i o 
život. Diktaturu proletariátu jsme si pak vychutnali všichni. 
Zapomněli jsme?
Dost moralizování. To jsme zase dopadli ve státě českém. 
Komunisté budou podporou ČSSD v čele mnoha krajů. 
Proč? Aby někteří sociální demokraté mohli vládnout, ne 
sloužit, snížili se ke spolupráci s KSČM. Mohou se dějiny 
opakovat? V učebnicích dějepisu pro školy náš příští osud 
nehledejme. Abychom ho našli, museli bychom si v mnoha 
knihách, vydaných po roce 1989 u nás i v zahraničí, přečíst 
události minulého století a příběhy diktaturami postižených 
lidí. Hodně se můžeme dozvědět i z internetových stránek 
pravicových, ale i levicových organizací. Komunismus a 
nacismus, pohromy 20. století, jsou diktatury spojené s 
vražděním, násilím, nenávistí, s utrpením lidí a devastací 
hodnot. Nikdy a nikde na světě nepřinesly užitek. Bohužel 
jsou stále živé.
Chceme se poučit nebo se raději vrátit k socialismu, kde 
nikdo neměl nic a mohl závidět jen tomu, kdo si nakradl 
víc. 
(Tyto necnosti v některých z nás přetrvávají.)

Věra Pavlovcová

Naše město čtrnácté 
v byznysu v Česku
V minulém Achátu jsme 
čtenáře informovali o vy-
nikajícím úspěchu našeho 
města, které bylo nejlepší 
v Královéhradeckém kraji 
v soutěži o cenu týdeníku 
Ekonom „Město pro byz-
nys”. V celkovém vyhodno-
cení této soutěže v celé České 
republice, které proběhlo 29. 
října, skončila z 205 zapoje-
ných měst a 22 městských 
částí hlavního města Prahy 
Nová Paka, jako nejlepší z 
Královéhradeckého kraje, na 
výborném čtrnáctém místě. 
Městem s nejvyšším pod-
nikatelským potenciálem v 
ČR je Humpolec, na dalších 
příčkách se umístily Žďár 
nad Sázavou a Klatovy. Dále 
skončila města Velké Mezi-
říčí, Cheb, Nové Město na 
Moravě, Třeboň, Domažlice, 
Benešov, Prostějov, České 
Budějovice a Jihlava. Na 
třinácté příčce před Novou 
Pakou se umístil Tanvald. 
Mezi první padesátkou jsme 
nenašli, mimo Novou Paku, 
žádné město z Královéhra-
deckého kraje. Sousední 
Jičín skončil na 78. příčce, 
Hořice byly 124.
Podnikatelům podává žeb-
říček zajímavý obraz, jak si 
jednotlivá města stojí v pěti 
různých oblastech souvise-
jících s podnikáním. Města 
byla hodnocena podle 50 
kriterií rozdělených do šesti 
oblastí. Naše město bylo nej-
lépe ohodnoceno na osmém 
místě v oblasti nabízené nej-
lepší pracovní síly, kde jsou 
uváděna následující kritéria 
– nezaměstnanost, věk ne-
zaměstnaných, dlouholetá 
nezaměstnanost, konkurence 
na pracovním trhu, průměrný 
měsíční plat v administrati-
vě, průměrný měsíční plat 
středního managementu, 
změna počtu obyvatel, změ-
na konkurence na pracovním 
trhu, změna nezaměstnanosti, 
průměrné procento pracovní 
neschopnosti.
Z každého města bylo oslo-
veno nejméně 50 podnikatelů 
– celkově 11 000.
Z www.mestoprobyznys.cz, 
kde si můžete zjistit další 
informace, čerpal 

Míla Pour

Tříkrálová sbírka 
2009

Již tradičně patří k lednovým 
událostem Tříkrálová kole-
da. Stejně tak tomu bude i 
začátkem roku 2009, kdy 
skupinky koledníků vyrazí 
sbírat malé dary, díky nimž 
se mohou dít velké věci. 
Možná dorazí i k Vám. Ne-
odmítejte je prosím. Nikdy 
nevíte, komu může Váš dar 
pomoci. Možná lidem, kteří 
nemohou láteřit, že jim ČEZ 
zdražuje elektřinu, proto-
že vlastně žádnou nemají. 
Možná babičce, která by 
ráda strávila své poslední 
dny doma, a tak za ní chodí 
pečovatelka, aby nemusela 
do domova důchodců. 
Skupinku koledníků dopro-
vází vždy vedoucí, který se 
Vám musí prokázat platnou 
průkazkou – pověření ředi-
tele Charity ČR a platným 
občanským průkazem. Číslo 
průkazky musí být shodné 
s číslem pokladničky, která 
musí být zapečetěná Měst-
ským nebo Obecním úřadem 
na jehož území se sbírka 
koná a pokladnička má logo 
Charity. Je to tak proto, že se 
někdy setkáváme i s falešný-
mi koledníky, a na ty je třeba 
si dát pozor.
Vybrané peníze zůstávají 
z 65% na území okresu Jičín 
a bude se z nich financovat 
provoz Charitní pečovatel-
ské služby v Kopidlně, Li-
báni a Vysokém Veselí. Dále 
provoz Nízkoprahového 
klubu pro děti a mládež Exit, 
který zabezpečuje smyslupl-
né trávení volného času „dětí 
z ulice”. Zbylá část peněz 
je rozdělena mezi Diecézní 
charitu Hradec Králové a 
Charitu Česká republika, 
které z nich financují hu-
manitární pomoci po celém 
světě, projekt „Adopce na 
dálku” a další humanitárně 
– sociální projekty. 
Tentokrát budete koledníky 
potkávat během celého týd-
ne, od 2. 1.- do 9. 1. 2009 
v Nové Pace a Staré Pace, 
v  Levínské Olešnici pak od 
2.1.- do 4.1.2009.

Bc. David Rejlek,
ředitel Oblastní charity 

Jičín
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Přání
Již zas uběhl celý rok 
a k novému roku máme pouhý krok.
Ředitelka v tuto dobu 
odchází nám do důchodu.
Tak ji všichni přejeme, 
ať si na nás vzpomene.
Naše paní vrchní – 
klobouk před ní smekni.
Sociální pracovnice 
nosí nám vždy peněz více.
Terapeutka Ivetka a Janička 
na duši nás mile potěší,
že jsme všichni při práci 
prožívali legraci.
Sestřičky jsou naše zlato, 
injekci si připraví a jdou na to.
Popinky jak by smet, 
když je potřebujeme, 
přiběhnou k nám hned.
V kanceláři rozhodnou, 
co nám zítra nabídnou.
Kuchaři nám skvěle vaří 
a nám se při tom dobře daří.
Pradlenky čistě vyperou, 
vyžehlí a vymandlují 
a klienti jim hezky poděkují.
Pan údržbář – pomocník, 
zatluče nám každý hřebík.

Za vaši obětavou péči děkují klienti 
Domova seniorů 

a v novém roce 2009 
vám přejeme jen to nejlepší, zdraví a 
pohodu.

Den otevřených dveří ZŠ a MŠ Brána:
8. ledna 2009 od 8,00 – 17,00
Zveme všechny, které zajímá, jak se pracuje s dětmi ve škole rodinného 
typu, ve škole, která má za sebou čtyři měsíce svého trvání. Zveme k pro-
hlídce jedné třídy mateřské školy pro 15 dětí, kde se můžete setkat s učitel-
kou a dalšími spolupracovníky. Krom třídy uvidíte salónek a hernu. Zveme 
k návštěvě dvou tříd malotřídní školy. V jedné se učí 7 dětí 2. a 5. ročníku, 
v té sousední 5 dětí 1. a 3. ročníku. Každá třída má svůj kuchyňský kout 
a sociální zařízení. Obě třídy jsou spojeny prostornou terasou, využívanou 
o přestávkách v teplých a slunečních dnech. Zveme dále k nahlédnutí do 
sálu, kde se každé ráno shromáždí všechny děti, učitelé a také někteří 
rodiče, kteří mají chuť a čas, za účelem společného zahájení dne čtvrtho-
dinovým programem. Zveme v 8,15 h na zahájení jednoho dne naší školy. 
Odpolední družina probíhá v prostorách mateřské školy.
Zveme každého, koho zajímá naše zaměření:
- úzká spolupráce s rodiči
- specializace na estetické předměty (hud. a výtv. výchova, ekologie)
- individuální přístup k dětem
- křesťanské postoje v praxi (náboženství nevyučujeme)
Zveme na odpolední program našich školáků od 16 hodin.
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ZE SKAUTSKÉHO ŽIVOTA. . .

Na Sněžce zpívali 
hymnu
Koncem roku bylo ve skaut-
ské klubovně pořádně živo. 
Probíhaly pravidelné schůzky 
nejmenších Kočiček, Vlčat, 
Ohnivců, křesťanské mláde-
že, skautů a skautek obou 
oddílů, roverů, třetího věku. 
Pokračovalo se truhlářskými 
pracemi uvnitř. Pobyli u nás 
mladí křesťané z Jičína s dr. 
Rejlkem, v sobotu jim přálo 
počasí při putování okolím. V 
neděli šla část na bohoslužby 
do kláštera, ostatní do zimní 
modlitebny Husova sboru. 
Dům nám po sobě už předvá-
nočně vygruntovali.
Naši přátelé z konfederace PV 
si tu odbyli poslední letošní 
pravidelnou schůzi, poseděli 
u nás i sokolové. Hezké byly i 
tradiční mikulášské a vánoční 
besídky naší mládeže. Naše 
investice do úprav domu jsou 
využívány. Za těch téměř dva-
cet let, co jsme zpátky, inves-
tice stály skoro milion, a to jen 
ze skautských fondů. Od města 
jsme zatím nic nepotřebovali. 
Uvidíme letos, kdy chceme 
získat grant krajského úřadu a 
měnit stará okna.
Dobře byla navštívena a líbila 
se přednáška ředitele gymnázia 
s diaprojekcí o návštěvě Nepá-
lu. Do těchto velehor na trek 
šplhala i naše roverka Iva, co s 
námi loni vyšla na kopec Poš-
mistrák k ohýnku při stoletém 
výročí světového skautování. 
Výškový rozdíl obou kopců je 
asi 4 tisíce metrů.
Náš druhý oddíl pomáhá vydat-
ně táhnout při studiu medik On-
dra. Organizuje, fotí a pak nám 
promítá. Letos to bylo o letním 
táboře Dvojky u Domažlic, me-
moriálu rovera Koti. Také o vý-
pravě do Beskyd na skautské 
kultovní místo Ivančenu. Tam 
už přes 60 roků putují skauti a 
nosí s sebou z domu kameny na 
mohylu, postavenou na paměť 
ostravských skautů odbojářů. 
Ti byli popraveni Němci na 
samém konci války 24. dubna v 
polském Těšíně. Je tam i měsíč-
ní kámen od amerického skauta 
– astronauta. Naši si také pro-
hlédli a pak nám promítli město 
Králíky s jeho církevními pa-

mátkami, kde byli po roce 1948 
internováni katolíci. Z tohoto 
besedního promítání bylo nej-
čerstvější, jak naši vzpomenuli 
90. výročí republiky. Na třicet 
členů druhého oddílu pobývalo 
zase po roce na chatě ve Velké 
Úpě. V noci se už potřetí vyda-
li terénem na vrchol Sněžky a 
ráno se konečně dočkali. Una-
vení, promrzlí, ale šťastní uví-
tali východ sluníčka skautskou 
hymnou: „Junáci, vzhůru, volá 
den... sluníčka blankytem pílí, 
před námi pouť vede k cíli.“ 
Ti zdatnější si cestu patřičně 
protáhli až na Sněžné jámy, 
mladší jim šli dolů do chaty 
zatopit a uvařit. Pobývali tam 
naměstnáni jak včelky v úlu.
Východní Krkonoše jsou od 
nás nejdále, ale packé skauty 
tradičně přitahují. V suchém 
roce 1947 tábořili v Lysenči-
nách nad Maršovem IV. pod 
vedením studentů Jiřího Šol-
ce a Milana Dufka. Naproti 
na stráních i výrobou sýra a 
moc chutnou žinčicí. Vedl je 
tam podlevínský zemědělský 
adjunkt, jeden z bratří Dědeč-
kových. Škoda, že se akce neu-
chytila. Pak Syřínek, trafikant, 
tam byl po revoluci (1945) 
jako RG – revoluční (lidově 
rabovací) garda. V roce 1947 
byl v Maršově III. předsedou 
správní komise. Bydlel v pěkné 
vilce po odsunutých Němcích 
na jižní stráni u kostelíka. Syn 

Bedřich pomáhal s tábořením. 
Odvedl do maršovské nemoc-
nice třináctiletého skautíka, 
který bosý planýroval místo pro 
kuchyň a motyčkou si odkopl 
nehet na levé noze. Německý 
pan doktor už byl doma na 
náměstí, asi nám nerozuměl, o 
co jde. Tak mu Béda strčil pod 
nos pistoli a šlo se odstřihovat 
ten živý nehet. Žádné umrtvení, 
tetanovka asi prošlá, noha celá 
ztvrdlá, belhali se nocovat k 
soudruhu předsedovi. Navečer 
přijímal strany, cikánům pře-
rozděloval vybydlené chalupy. 
Bedřich vybíral za úřední vý-
kon. K tomu ještě působil jako 
myslivec. To byly časy.
Za čtyři roky už ilegální roveři 
pobývali v chaloupce Zdeňka 
Lendfelda, kožešníka na Kří-
žové hoře nad Maršovem IV. 
Studánka s pitnou vodou v pří-
stodůlku, kamna s medencem a 
pecí na spaní i pečení chleba, 
idylka. Jen potraviny tam neby-
ly ani na lístky a tak brambory 
sháněli po staveních. Dovolání 
na bývalého předsedu správní 
komise způsobilo vyhnání od 
baráku. Našli jsme ho zapo-
menutého v půdní vestavbě 
starého stavení dole u Úpy...
Na Sněžce v České boudě jsme 
potkali číšnici, starou známou 
slečnu průvodčí studentských 
vagónů vlaků na Hořice. Než 
jsme se s Ludmilkou rozlou-
čili, venku napadlo půl metru 

sněhu, bylo Všech svatých roku 
1951. Cestou dolů jsme vzali 
ohřát dva pražské polozmrzlé 
trampy. Sotva se ohřáli, stří-
leli ostrými z pistolí. To jsme 
nemohli potřebovat, měli jsme 
toho doma dost.
Ten rok po Vánocích roveři no-
covali na Pomezních boudách 
na holé podlaze přímo nad pe-
kařskou pecí pana Flejšara. Za 
obědy a večeře na Vachatce a 
Hořci páni číšníci nic nechtě-
li, patřilo to ROH a my byli 
vlastně také budoucí odboráři. 
Všechno bylo všech a tenkrát 
ještě všeho dost.
O Silvestru v penzionku Zátiší 
to hučelo jak za svobodna, 
skautské, trampské, národní 
písničky a dokola Červenobílý, 
to se mně líbí...
Po půlnoci se tam objevili dva 
polští pohraničníci patřičně 
nametení, odložili papachy a 
automaty. Ten zvlášť dobře 
vypiplaný že „zašpjeva pan-
stvu pšekrašnu pješeň a to o 
Štálinu“. To se nemělo stát. 
Někdo hned začal větrat, svět-
lo zhaslo, ozvalo se něco jako 
bác bác. Bráchové Adamcovi 
měli zkrátka sílu, do roka ale 
za dráty dobývali uran. Tak za 
všechny, co tu už nejsou, i za 
přežívající skauty přeji čtená-
řům Achátu hodně zdraví do 
nového roku.

Jiří Hylmar
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Již v roce 1786 si několik 
novopackých občanů vyhléd-
lo místo pro zábavné střílení 
v lesíku kousek za městem, 
zvaném tehdy Březinka, které 
bylo přírodou stvořeno k této 
střelecké zábavě. Tato volná 
společnost si zde postavila 
výletní verandu, ze které se 
střílelo a také sloužila jako 
ochrana před nepřízní počasí. 
Časem činnost této městské 
společnosti ochabovala, až 
postupně zanikla. Byl to vlast-
ně takový první zábavní spolek 
v Nové Pace.
V roce 1815 pak navázali na 
své předchůdce zámožnější 
pačtí občané založením ten-
tokrát řádného spolku stře-
leckého. Pořídili si v brzké 
době stejnokroje – zelené 
kabáty, žluté kalhoty a dvou-
rohé klobouky. Kapele koupili 
hudební nástroje a vytvořili si 
spolkový prapor, který byl 1. 
května 1815 slavnostně vysvě-
cen. Střelci se společně cvičili 
ve střelbě několikrát v týdnu, 
dělali štafáž při různých slav-
nostech, církevních obřadech 

a pořádali jiné trachtace. Brzy 
však členové spolku zvali mezi 
sebe německé úředníky z pan-
ství, kvůli nimž se pak často 
zde mluvilo německy a došlo 
to tak daleko, že se spolek 
poněmčoval, což vyvrcholilo 
tím, že byl poněmčen i název 
spolku na „Schutzenweien“. 
To nakonec mělo vliv na jeho 
úpadek, protože mnohým čle-
nům se tato německá změna 
nelíbila s dovětkem, co by to 
bylo za pořádek, aby se v čes-
kém městě zaváděly německé 
moresy, a tak spolek opouštěli 
a ten pomalu zanikal.
O vzkříšení jeho činnosti se při-
činili členové celní a finanční 
stráže, kteří sem do Nové Paky 
přišli v roce 1836 do nově  
založených úřadů. O toto se 
hlavně přičinil v roce 1840 
tehdejší inspektor celní stráže 
Ferdinand Rohr. Tento obno-
vený spolek měl již stanovy a 
výbor, který zasedal. Střelecké 
místo, stále zvané Březinka, v 
té době postupně bylo nazývá-
no střelnicí, postupně zde byl 
postaven srub, z kterého se 

nejen střílelo do terčů, které 
zde byly ukládány, a zde se i 
scházeli členové spolku. Malo-
vané dřevěné terče byly různě 
popisovány zprvu německým 
textem, později pak již jenom 
česky s malovanými obrazy 
zpodobňujícími děje českých 
pověstí a historických událostí, 
v té době malované převážně v 
umělecké dílně Jana Suchardy 
mladšího. Dnes jsou některé 
vystaveny v muzeu.
Postupně se toto místo, nazý-
vané již trvale „Střelnicí“, po-
čalo upravovat i s jeho okolím, 
kdy zde byly vytvářeny různé 
stezky a vysazovala se zeleň, 
hlavně z iniciativy tehdejšího 
agilního packého kaplana p. 
Jana Nešpora.
V té době byla zde již pestrá 
činnost. Mimo pravidelné se-
tkávání členů spolku s střílení 
se zde každoročně konaly stře-
lecké závody o krále střelců. K 
této události, která ovlivňovala 
celé město, se sjížděli střelci z 
blízkého i vzdáleného okolí. 
Závody to byly mnohdy veselé 
a zábavné, končící slavnostním 

vyhlášením krále střelců, který 
byl pak s průvodem a muzikou 
vyprovázen do města a ukonče-
no to bylo mnohdy v hospůd-
ce piatikou. Působení tohoto 
spolku v té době zpestřovalo 
život obyvatelům v městečku 
a mělo pro ně kladný význam, 
obzvláště v letech 1848 až 
1850, kdy do Paky přicházeli 
úředníci do nově zřizovaných 
státních úřadů. Členové spolku 
rádi pak napodobovali zvyky a 
mravy vojenských šarží, které 
měli okoukané při různých 
vojenských parádách. Rádi i 
přehlíželi obyčejné packé ob-
čany, dívajíce se na ně povýše-
ně. Na celou tuto činnost bylo 
reagováno i ze strany církve, 
protože 14 zastavení Křížové 
cesty původně vedené od mís-
ta dnešního stadionu, kde byl 
tzv. Špitálský rybník, po trase 
v blízkosti Střelnice, končící v 
oblasti, kde dnes stojí kamenný 
kříž pod vrcholem Poštmistro-
va kopce. Z tohoto důvodu si 
poutníci, adorující u Křížové 
cesty, stěžovali, že jsou rušeni 
střelbou ze Střelnice i muzikou 

NOVOPACKÁ STŘELNICE
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Silvestr - Ježkův statek
Bezstarostného 

a radostného Silvestra můžete 
slavit na Ježkově statku při hudbě 
FK – Band. Ve slavnostním menu 
jsou mimo Ježkovy svíčkovice, 

nočního rautu, šampusu a 
štamprlíku hruškovice i další 

pochoutky. 
O půlnoci ohňostroj. 

Cena za osobu 750 Kč. 
Rezervace u obsluhy 

nebo tel. 420 731622580. 

a hlukem, který působí střelec-
ká společnost. Z toho důvodu 
byla pak kolem roku 1865 tato 
Křížová cesta celá přestěhová-
na na současné místo.
Tento střelecký spolek po-
stupně nabýval na 
významu, a tak se 
jeho členové pod ve-
dením tehdejšího set-
níka, c. k. městského 
knihovníka Benše 
usnesli, že postaví na 
místě nedostačujícího 
starého srubu zděnou 
prostornou budovu. 
Aby stavba ta se snáz 
mohla uskutečnit, byly 
vydány 10 zlatkové 
akcie a budova byla 
během roku 1862 vy-
stavěna novopackým 
stavitelem Františkem 
Wolfem. Na této 
stavbě se významně podílel 
obchodník a budoucí starosta 
města Josef Franc. Po dokon-
čení stavby se Střelnice stává i 
místem setkávání novopackých 
občanů.
Po odeznění tzv. Bachova po-
licejního režimu přichází doba 
zakládání různých národních 
vlasteneckých spolků. V roce 
1859 byl v Nové Pace zalo-
žen pěvecký spolek nazvaný 
později „Hlasoň. O tři roky 
později, v roce 1862, zde 
vzniká tělocvičný spolek So-
kol jako jeden z nejprvnějších 
po Sokolu pražském. Oba tyto 
spolky směřovaly svou čin-
ností do Střelnice. Scházejí se 
zde zpěváci a nejvíce ve svých 
počátcích toto místo využívají 
sokolové, kteří si zde vytvořili 
své první zázemí a uskutečnili 
zde 7. října 1862 své první 
veřejné tělocvičné vystoupení 
na upraveném hřišti, které si 
zde zřídili.

Činností těchto spolků a za-
kládáním dalších zájmových 
organizací ochabovalo působe-
ní střeleckého spolku, což vy-
vrcholilo jeho zánikem kolem 
roku 1870. Budovu Střelnice 

poté zakoupilo město, a tak se 
z tohoto místa stává „městská 
Střelnice“.
V té době dochází k určité-
mu odtržení místa od města, 
když do cesty ke Střelnici byl 
nasypán železniční násep při 
budování železniční tratě v 
roce 1870 vedené přes Novou 
Paku. To ale nenarušilo vztah 
novopackých občanů k tomuto 
místu, takže i dále lidé chodili 
ve svých volných chvílích do 
Střelnice, o kterou se také zají-
mal v roce 1877 nově založený 
Okrašlovací spolek, který zde 
započal postupně upravovat 
okolí. V roce 1879 byla vysa-
zena alej lip na cestě od želez-
ničního podjezdu ke Střelnici. 
Tehdy bylo stromořadí po-
jmenováno „královským“, na 
počest císařských veličenstev 
Františka Josefa I. a Alžběty k 
jejich stříbrné svatbě. Bohužel 
z aleje zůstalo do dnešní doby 
jenom torzo. Jednak stářím 

stromů a hlavně z důvodu vý-
stavby stadionu.
Mezi roky 1880 a 1900 byla 
Okrašlovacím spolkem vě-
nována zvláštní péče celému 
okolí Střelnice. Byly zde vy-
sázeny lesní porosty s cestami 
a lavičkami, byly postaveny 
různé besídky. K budově ze 
strany od města bylo postaveno 
přístupové schodiště. Do dneš-
ní doby jsou viditelné stopy po 
těchto úpravách.
Střelnice se v té době stává 
místem, kde se scházejí mno-
hé společnosti, různě se zde 
organizují další spolky. Láká je 
sem zdejší restaurace a přírod-
ní prostředí. Po první světové 
válce se stává společenským a 
kulturním centrem pro obyva-
tele města. Nájemcem zdejší 
restaurace byl po dlouhá léta 
pan Karel Civín, za něhož 

zde byl vybudován hudební 
pavilon, byl vytvořen taneční 
parket s letní restaurací. Neby-
lo zapomenuto ani na kuželník, 
který dostal v brzké době ještě 
sourozence. Toto místo se pak 
stávalo místem setkávání rodin 
při nedělních odpoledních kon-
certech novopackých hudeb, při 
kterých se tancovalo. Lidé se 
zde občerstvovali, mnozí muži 
si zde zakouleli kuželky, ženy 
měly příležitost si popovídat, 
děti pobíhaly po celém areálu 
a nebylo zde ani nouze o pís-
koviště pro děti. Bývala to zde 
opravdu sváteční pohoda pro 
lidi, kteří se sem přicházeli po 
celotýdenní práci pobavit.
Na přelomu 20. a 30. let minu-
lého století zde bylo také vy-
tvořeno přírodní divadlo, kde 
se hrávaly hry jednotlivých 
ochotnických divadelních 
spolků. Toto divadlo zaniklo 
již v předválečné době.
V době 2. světové války i 

nějaký čas po ní zde bylo 
ještě rušno. Konec tohoto 
společenského konání nastal 
rokem 1948. Po komunistic-
kém uchopení moci zde začala 
hospodařit KSČ zdůvodňujíc 
to tím, že zde v roce 1921 byla 
založena novopacká organizace 
komunistů, a tak si tento objekt 
přivlastnili. Nejprve stávající 
budovu přestavěli a poté zde 
v roce 1949 byla vytvořena 
tzv. okresní politická škola. 
Její éra ale  neměla dlouhého 
trvání, neboť se už v roce 1952 
tato budova stává školou a 
internátem pro učební obor 
cukrářka, v dalších letech pod 
patronátem n. p. Východočes-
ké mlýny a pekárny Pardubice, 
pod které škola spadala.
Další událostí pro toto místo 
byla výstavba dalšího přírod-
ního divadla v roce 1956, v 
té době populární ve většině 
sousedních měst. K tomu byl 
využit zdejší terén, tvořící 
zde přírodní amfiteátr. Autory 
tohoto zařízení byly tehdejší 
podniky Regula a Dřevotvar. 
Zpočátku bylo hodně vyu-
žívané, když sem zajížděla 
různá profesionální divadla s 
náročnými hrami, operetami 
i s operními představeními. 
Později již bylo méně využí-
váno, postupně chátralo až do 
jeho likvidace v druhé polovině 
60. let.
Přes všechny změny, které 
se v oblasti Střelnice v době 
poválečné odehrály, jejím ma-
jitelem bylo stále město. To se 
změnilo počátkem 80. let, kdy 
město tuto přirozenou přírodní 
oblast včetně všech nemovi-
tostí odprodalo oficiálnímu 
uživateli, tehdejšímu již výše 
uvedenému n. p. Východočes-
ké mlýny a pekárny Pardubice. 
Při likvidaci tohoto podniku v 
roce 1991 byla Střelnice deli-
mitací převedena do majetku 
Středního odborného učiliště, 
které zde již od roku 1983 ří-
dilo i praktickou výuku oboru 
cukrář. K další velké změně ve 
Střelnici došlo v roce 1999 vý-
stavbou budovy pro učňovské 
dílny oboru cukrář -cukrářka a 
pekař. Se stavbou budovy pro-
bíhala současně rekonstrukce 
budovy stávající a vše bylo 
dáno do provozu 1. září 1999.
Toto bylo završení historie mís-
ta Střelnice, které bylo populár-
ní a užívané mnoha generacemi 
novopackých obyvatel.

Jaroslav Vágenknecht
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Karmelitánské knihkupectví F. Procházky 
101, Nová Paka /v pøízemí MKS/

e-mail: nova. paka@kna. cz, tel.: 493 721 967 

Program na leden
15. 1. 2009 Klub klídek
                  Kreslení pocitových obrázků  
                 1400  - 1530

                 10 Kč

15. 1. 2009  Odpolední automatická kresba  
  s Lenkou Tauchmanovou
                  1630 - 2030 
                  350 Kč
  
16. 1. 2009 Kreativní dílna
  Pletení z “papírového proutí”
                  18.00  - 20.00                                                                                          

                  60 Kč

17. 1. 2009 Odpolední workshop afrického tance 
  pro začátečníky
                  15.00-17.00

                  150 Kč

Polopohádky z našeho kraje
V úterý 9. prosince přijel na malý sál novopackého MKS Zdeněk 
Boháč vyprávět o své knížce Polopohádky o Rambajsovi a jiných 
řemeslnících, která vyšla na podzim roku 2008. Poutavým způ-
sobem přibližuje dalším generacím stará řemesla.
„Knížka ležela přes sedm let v šuplíku, a potom díky mnoha 
dobrým lidem vyšla”, konstatoval autor. Vznikala postupně jako 
podvečerní táborové čtení. Chtěl dětem přiblížit nejstarší historii 
našeho kraje a řemesel. Zdeněk Boháč je rodákem ze Železnice, 
ale před lety pracovat také v Dřevotvaru v Nové Pace. Poslucha-

čům zdůraznil: „Věřím, že k řemeslům se lidé budou zas vracet. 
Knížka je určená pro děti i dospělé, kteří musí dětem pomoci 
poznat dnes již zapomenutá řemesla.” Jeho kouzelné povídání 
doplnila ilustrátorka Nataša Kalousková: „Ilustrace ke knížce jsem 
dělala velmi ráda. Obrázek na titulní straně zachycuje Bradlec, 
jak jsem jej našla u nás v železnickém muzeu.”
Polopohádkového setkání se mohly zúčastnit také děti se svými 
výkresy o řemeslech. Desetiletá Štěpánka Nováková z Nové 
Paky velmi potěšila Zdeňka Boháče obrázkem kováře, a proto 
získala knížku Polopohádek o Rambajsovi a jiných řemeslnících 
s autorovým podpisem. 

(bk)

MKS k účinkování na Vá-
nočním koncertu v jednom z 
nejkrásnějších barokních kos-
telů v Čechách pozvalo tři nej-
známější novopacké pěvecké 
sbory. V úvodním vystoupení 
se představil pěvecký sbor 
studentek ze Střední odborné 
školy pedagogické, známý 
pod názvem Amabile, řízený 
sbormistryní Mgr. Alenou Ma-
tějovskou. Tento velice vyzrálý 
sbor za klavírního doprovodu 

Mgr. Marie Čančíkové za-
zpíval část svého bohatého 
repertoáru.  V pořadí 
druhý - sbor Jednoty bratrské 
Vodopád pod taktovkou Mgr. 
Marie Čančíkové uvedl své 
vystoupení skladbou  Josefa 
Haydna - „Kdo s muzikou ka-
marádi”, kterou sbor zazpíval 
jako kánon. Jako poslední ze 
tří prezentovaných sborů se 
představil pěvecký sbor Hlas. 
Ten pod taktovkou Mgr. Ale-
ny Lelkové svým repertoárem 
opět přiblížil nejkrásnější 
svátky roku – Vánoce. Nelze 
zapomenout na sólové výstupy 
studentky 4. ročníku Střední 
odborné školy pedagogické 
Kateřiny Killarové, která 
vyplňovala program mezi jed-
notlivými sbory. Nejprve za 
doprovodu na příčnou flétnu 
Jany Kozlové zazpívala „Sla-
víčka” skladatele Jana Jakuba 
Ryby, dále nezapomenutelně 
přednesla píseň Ave Maria a 
v závěru, při společném zpě-
vu všech tří sborů v písních 
se vyznamenala při sólových 
výstupech ve skladbách „Pie 
Jesu” a „Už z hor zní zvon”. 
Spokojenost návštěvníků s 
koncertem pěveckých sborů 
byla patrná z potlesku, který 
se ozýval po každé zazpívané 
písni.   -po-

Nevšední zážitky z vánočního koncertu 
v klášteře
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Vaše papíry do naší 
kanceláře

F externí zpracování účetnictví
pro menší firmy a živnostníky
pro fyzické a právnické osoby 

F mzdy, přiznání, tabulky, statistiky
F personalistika, zprostředkování

administrativní práce
Markéta Halířová, účetnické poradenství

http://www.halirova.hostuju.cz/
tel.: 605 952 559

Rozhodli jste se pomoci? Zde je vše, co sdružení 
v současné době nejvíce potřebuje:
• domácí deposita
• tiskárnu (klidně starší, nejlépe barevnou)
• pozemek na vybudování psího útulku
• nové, aktivní členy
• fi nanční podporu na uhrazení veteriny
• krmivo

Máme(te) rádi zvířata?...
Jako každý rok, i letos přichází 
po podzimu zima, a jako každý 
rok, i letos je v našich ulicích 
hodně opuštěných koček, často 
i s koťaty, která v mnoha přípa-
dech do jara nepřežijí. Jen málo 
z nich si dokáže najít kůlnu 
nebo jiný přístřešek, a ještě 
méně z nich nového páníčka. 
Koček je, pravda, moc, stále 
se množí a jejich majitelé ne-
vědí, co s nimi. Mnozí z nich se 
zbavují zodpovědnosti, koťata 

kamsi odloží s přesvědčením, 
že se jich nějaká dobrá duše 
ujme nebo si s nimi poradí 
příroda.
Nečekejte na to, až vám kočička 
porodí koťata, nebo kocour při-
jde bez ucha po rvačce s jiným 
kocourem. Nechte své kočičky 
i kocoury co nejdříve vykast-
rovat. Antikoncepční pilulky 
jsou z hlediska budoucnosti 
mnohem nákladnější a nebez-
pečnější. Kastrací navíc ušetříte 

práci všem, kteří se o nechtěná 
zvířata starají, nemluvě o utr-
pení zvířat samotných. 
Prosím všechny “kočkomily”, 
ale i lidi, kteří  mají možnost 
a rádi by pomohli, aby nám 
nabídli alespoň dočasnou péči 
o některou z odchycených ko-
ček (budeme rádi i za domácí 
deposita pro psy). Péče spočívá 
v ubytování zvířete ve své do-
mácnosti, krmení (z nákladů 
sdružení), v případě psů i ven-
čení, ale především poskytnutí 
dočasného bezpečného zázemí  
zraněné zvířecí dušičce. Mezi-
tím bude naše O. s. MÍSTO pro 
zvířátko hledat vhodné budou-
cí majitele a zajišťovat nutnou 
veterinární péči. V případě, že 
možnost takové pomoci ne-
máte, uvítáme i finanční nebo 
materiální pomoc. 
Více informací získáte na 
tel.: 776 153 415 nebo emailu 
o.s.misto@centrum.cz. 
Na našem webu www.utulekno
vapaka.estranky.cz najdete vše, 
co o našich zvířatech a sdružení 
potřebujete vědět.  

Za všechna zvířátka předem 
děkujeme
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Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu 
kina 17 – 20.15 na tel. 493 722 892,  8 – 15.30 na tel. 493 721 928 nebo na HYPERLINK „http://www.kultura-novapaka.cz/“, www.kultura-novapaka.cz,HYPERLINK „http:
//www.munovapaka.cz/“  HYPERLINK „mailto:kino@kultura-novapaka.cz“, kino@kultura-novapaka.cz, HYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/“ , info@kultura-novapa-
ka.czHYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/“ 

7. středa pouze v 17.30 hodin

Sobík Niko
Dobrodružný animovaný film pro celou rodinu o malém sobíkovi 
Nikovi. Finsko/dánský animovaný film – přístupný v českém znění 
– vstupné 64 Kč – 80 min.

7. středa pouze ve 20 hodin

96 hodin
Bývalý špion pátrá po únoscích své dcery, která má být prodána do 
otroctví. Akční thriller Francie – nepřístupný do 12 let – vstupné 69 
Kč – 93 min.

8. čtvrtek pouze v 19 hodin

Vicky Cristina Barcelona  Filmový klub
Milostné psaníčko z Barcelony od Woodyho Allena. 
Film USA-Španělsko – vstupné pro členy FK 59 Kč, pro ostatní s při-
rážkou – 96 min.

9. pátek pouze v 17.30 hodin

Limonádový Joe   Film pro pamětníky
Dnes již kultovní muzikálová parodie na westerny. Hrají: Karel Fiala, 
Miloš Kopecký, Rudolf Deyl ml., Květa Fialová atd. Předfilm: animo-
vaný film – Arie - Prérie.
Přístupný – vstupné 34 Kč – 93 min.

10. sobota pouze ve 20 hodin

Stmívání
Bella byla vždy trochu jiná. Když se její máma znovu vdala, rozhodla 
se sblížit se svým otcem a nastěhovala se k němu….
Romantický horor USA – nepřístupný do 12 let – vstupné – 64 Kč 
– 120 min.

14. středa pouze ve 20 hodin

Repo: Genetická opera!
Film, který je tak „jiný”, že ho ani k ničemu nemůžete přirovnat. Pokud 
milujete muzikály, můžeme zaručit, že REPO lehce zapadne mezi vaše 
nejoblíbenější filmy.
Film USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 69 Kč – 98 min.

15. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Poločas rozpadu
Tragikomedie ze současné Bratislavy o rozpadu vztahů a hodnot, o 
mizení elementární slušnosti z našeho života. Hrají: Ján Kroner, Klára 
Trojanová, Iva Janžurová.
Slovenská černá komedie – nepřístupný do 15 let – vstupné 64 Kč 
– 100 min.

16.-17. pátek, sobota pouze ve 20 hodin

Quantum of Solace 7.
Další pokračování agenta 007 vstupuje do kin. Hrají: Daniel Craig, 
Olga Kurylenko, Judi Dench, Giancarlo Giannini. 
Bondovka USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 69 Kč – 107 min.

20. úterý v 17.30 a ve 20 hodin

Anglické jahody
Příliš horký srpen 1968. Milostný příběh mladých lidí, kteří chtěli mít 
chvilku času na lásku, ale ocitli se v nesprávnou dobu na nesprávném 
místě.
Český film – nepřístupný do 12 let – vstupné 69 Kč – 114 min.

21. středa v 17.30 a ve 20 hodin

Prosíme přetočte
Bláznivá komedie o dvou kamarádech, jednom elektromagnetickém 
poli a všech vašich oblíbených filmech.
Film USA – přístupný – vstupné 64 Kč – 102 min.

22. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Zrcadla
Zlo existuje… na druhé straně.
Horor USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 64 Kč – 110 min.

24. sobota v 17.30 a ve 20 hodin

Mamma Mia
Repríza úspěšného muzikálu s hudbou skupiny ABBA.
Film VB - přístupný – vstupné 64 Kč – 108 min.

28. středa v 17.30 a ve 20 hodin

Hlídač č.47
Karel Roden v milostném příběhu o lásce, vášni, smrti a trestu.
Český film – nepřístupný do 15 let – vstupné 69 Kč – 108 min.

29. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Rallye smrti
Kdo přežije, vyhraje. Akční film USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 
64 Kč – 105 min.

30. pátek pouze ve 20 hodin

Oni
O tom, co se 11. února 2005 událo v chatě rodiny Hoytových, stále 
nemáme tak docela jasno. Z čeho máte doopravdy strach? Film inspiro-
vaný skutečnou událostí. Horor USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 
69 Kč – 85 min.

31. sobota v 17.30 a ve 20 hodin

Malé oslavy
Příběh o vztahu mezi matkou a dcerou v rytmu salsy, která je prý stejně 
dobrá jako sex. Annu Šiškovou a Boleslava Polívku doplnuje talento-
vaná mladá herečka a začínající režisérka Tereza Novotová. Slovensko-
-český film – nepřístupný do 12 let – vstupné 64 Kč – 96 min.

Kino hraje dětem:
10. sobota pouze v 15.30 hodin
Dětský bijásek
Pásmo pohádek: Král a skřítek - Vzorné chování - Loupežnická pohád-
ka - Psí kusy - Krtek a zelená hvězda.

Připravujeme:
Umírající zvíře – Den, kdy se zastavila země – Naši fu-
rianti – Ženy – Sněženky a machři – Austrálie – Veřejný 
nepřítel – Nebezpečný cíl – Kdo pak by se vlka bál. 

Předprodej a prodej vstupenek: 
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení. 
Změna programu vyhrazena.
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·Městské kulturní středisko · F. F. Procházky 101 · 509 01 Nová Paka ·
· tel ./fax: 493 721 928 · www.kultura-novapaka. cz · www.ergis. c z ·

Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V 
KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED 
PŘEDSTAVENÍM! (zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní 
dny před představením) ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY

ČESKÉ NEBE
Divadlo Járy Cimrmana
sobota 3. 1. 2009 v 19.30 hod. ve velkém sále, vyprodáno
Již tradičně po Novém roce k nám zavítají herci z Divadla Járy 
Cimrmana s novou úspěšnou hrou České nebe.

EVA ŠINKMANOVÁ 
výstava k jubileu 
12. 2008 - 9. 1. 2009 v malém sále, výstava potrvá do 9. 1. 2009. 
Otevřeno: po – pá 9 – 16 hod.; so – ne 10 – 16 a 14 – 16 hod.

TANEČNÍ ODPOLEDNE
hraje kapela Alfa
neděle 11. 1. 2009 v 15 hod. v malém sále, vstupné 50,- Kč

PEKING 2008
pátek 16. 1. 2009, v 18 hod, malý sál, vstupné dobrovolné
Přednáška Jana Exnera, studenta sportovního gymnázia v Ji-
lemnici, který se zúčastnil Olympijského tábora mládeže při 
Olympijských hrách v Pekingu 2008.

KDYŽ KOHOUT ZAZPÍVÁ
představení pro školy, hraje DS J. K. Tyl Lomnice n. P. 
pátek 16. 1. 2009 v 9 hod. ve velkém sále

DĚTSKÝ KARNEVAL S VANDOU A STANDOU 
sobota 17. 1. 2009 v 15 hod. ve velkém sále, vstupné 40,- Kč 
Oblíbená dvojice Vanda a Standa roztančila pohádkové náměstí 
v Jičíně, a tak věříme, že i v Nové Pace se děti s Vandou a Stadou 
budou vesele bavit, zpívat známé pohádkové písničky a soutěžit. 
Pro všechny děti v maskách i bez jsou připraveny pěkné ceny.

KŘESLO PRO VÁCLAVA VYDRU 
A DANU HOMOLOVOU
pátek 23. 1. 2009 v 19.30 hod. ve velkém sále, vstupné: 120,-
/100,- Kč. Zveme vás na večer povídání s hereckou dvojicí o 
tom, jak je známe i neznáme, a o jejich rodičích Daně Medřické 
a Miroslavu Homolovi.

HORSKÁ RAPSODIE, aneb skal a ledem, 
divočinou od Alp na Kavkaz
cestovatelská přednáška Ondřeje Valáška
úterý 27. 1. 2009 v 18 hod. v malém sále
Přednáška s besedou a promítáním fotografií z cest Ondřeje Va-
láška po známých i neznámých horách a pohořích Evropy.

Připravujeme:
6. 2. 2009

Plukovník chce spát - DS J. K. Tyl Lomnice n. P. 

21. 2. 2009

TWO VOICES - 
Edita Adlerová a Jana Rychterová

24. 2. 2009 

Shirley Valentine – 
divadelní představení s hereckou hvězdou Simonou Stašovou

6. 3. 2009

Psí vojáci - koncert 

13. 3. 2009

Módní přehlídka Jiřiny Tauchmanové
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Nejen stánky s různými vá-
nočními i nevánočními dob-
rotami, medovinou, dětskými 
hračkami, převážně dřevě-
nými a vánočními ozdobami 
přilákaly v sobotu před první 
nedělí adventní na Masaryko-
vo náměstí značné množství 
návštěvníků. Nechyběly ani 
živé jesličky se dvěma ovce-
mi. Hlavní zájem upoutalo 
postavené pódium, na kterém 
v 10 hod. přivítali přítomné 
hlavní organizátorka, ředitel-
ka MKS Romana Martincová 
s místostarostou Josefem 
Hendrychem. Ten mimo jiné 
řekl: „Dnešním programem 
bychom chtěli našim občanům 
ukázat, že lze trávit předvá-
noční dny i jinak než předvá-
nočním shonem při shánění 
dárků a dalších přípravách na 
nejkrásnější svátky v roce.” 
Celodenní moderátor Jan 
Horáček ze Studence potom 
představil kulturní program, 
který trval s malou polední 
přestávkou až do sedmnácté 
hodiny. Svým vystoupením 
zahájil dětský pěvecký soubor 
při ZŠ v Komenského ulici, 
následovalo vysoupení taneč-
níků a tanečnic z Jilemnice 
TS Paul Dance, pěvecký sbor 
ZUŠ, packý smíšený sbor 
Hlas se sborem gymnázia. Od 

14 hod. Kulíškova 
herna zabavila děti 
i dospělé hrami 
a soutěžemi. Po-
kračovala skupina 
Jam&Bazar pře-
vážně v duchu ka-
pel sedmdesátých 
let Abba, Boney, 
Suzzi Quatro a 
dalších. Celodenní 
program zakončil 
na pódiu trutnov-
ský H Kvintet 
melodiemi, mezi 
kterými nechyběly 
ani známé vánoč-
ní. 
Závěrem podě-
kovala ředitelka MKS jak 
účinkujícím, tak i sponzorům 
a s návštěvníky se rozloučil 
starosta města Mgr. Josef Co-
gan, který potvrdil dopolední 
slova Ing. Josefa Hendrycha o 
tom, že v předvánočním shonu 
bychom si měli najít čas i na 
klidné prožívání očekávaných 
Vánoc. Připomněl, že právě 
proběhlým programem k tomu 
město chtělo přispět. 
Po tomto rozloučeni náměstí 
potemnělo, rozzářily se žárov-
ky na symbolu Vánoc, již dosti 
vzrostlém smrku, a následně 
návštěvníci, kteří v té době za-
plnili téměř polovinu náměstí, 

spatřili několikaminutový oh-
ňostroj doprovázený hudbou. 
„Byl to nádherný zážitek, za 
rok přijdeme opět”, ozývalo 
se z úst mnoha přítomných. 
K tomu je možné dodat, že se 
celodenní předvánoční trhy v 
nové režii spojené s kulturním 
programem, vydařily a lze je-
dině doufat, že v tomto duchu 
budou pokračovat i v příštích 
letech.
„Chtěla jsem navázat na tra-
diční packé předvánoční trhy 
před Klenotnicí a dát jim slav-
nostnější ráz, podobně jako 
tomu je v okolních městech,” 
řekla po skončení hlavní or-

Ohňostroj s hudbou zakončil packé předvánoční trhy 

ganizátorka sobotního dne na 
novopackém Masarykově ná-
městí, ředitelka MKS Romana 
Martincová. V sobotu před 
první adventní nedělí rovněž 
okrášlily novopacké sídliště 
tři rozsvícené vzrostlé vánoční 
stromy, které již tradičně z vy-
sokozdvižného vozíku ověsila 
žárovkami rodina Kaplanova. 
 Míla Pour

Uvedení filmu Jan 
Palach v Mělníku
Dne 19. 1. 2009 bude v Mělní-
ku slavnostně odhalen pomník 
Jana Palacha. Poté v Městském 
divadle za účasti vládních 
představitelů proběhne pietní 
večer. Ve vzpomínkovém 
pořadu bude též uveden film 
Jan Palach autora pana Karla 
Pokorného, který byl požá-
dán hlavním organizátorem 
k osobní účasti na slavnostním 
večeru. Film o Janu Palachovi 
v premiérovém uvedení vidělo 
v Nové Pace 600 návštěvníků 
z řad veřejnosti i škol.

Chtěl bych touto cestou 
poděkovat panu MUDr. 

Tomáši Roučkovi a dalším 
zúčastněným, kteří se podíleli 
na vytvoření památníku obětem 
I. světové války. Mezi padlými 
vojáky je i můj děda Josef 
Grundman, pěší pluk 74, otec 
mojí maminky. Opustil tři děti 
a již se k nim nevrátil.

Udělali jste krásný, lidský 
skutek. Ještě jednou vám všem 
děkuji.

Karel Kobr, Nová Paka
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PŘEDVÁNOČNÍ TRHY NA NÁMĚSTÍ 

Zahájení trhů místostarostou Ing. Josefem Hendrychem

Dětský sbor ZŠ Komenského

Taneční soubor Paul Dance 
z Jilemnice

ZUŠ Nová Paka

Pěvecký sbor Hlas

Soutěže s Merkurem

Stánkaři na náměstí
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MUZEUM A KLENOTNICE

Věci z muzea 
„Olejomalba chlapce 
Lubora Čejky v pošt-
mistrovském stejno-
kroji a nejstarší foto-
grafie „Staré pošty“. 

K počátku roku patří posílání 
různých přání (P.F.), ale ještě 
dříve existovali pěší a jízdní 
poslové, na které navázalo 
poštovnictví. Ferdinand I. 
svěřil pošty šlechtici Thurn 
– Taxisovi. Za Marie Terezie 
byla doprava pošty přiděle-
na dědičným poštmistrům. 
V roce 1850 byly zavedeny 
poštovní známky, 1869 kore-
spondenční lístky, ze kterých 
se vyvinuly pohlednice. Pošty 
hrály nesmírně důležitou roli 
ve styku se světem po celý 
rok. „Poštovský panáček“ 
troubíval na svou trubku a měl 
i poštovní stejnokroj. Dopisy 

a později pohlednice se lišily 
od dnešních neosobních SMS 
zpráv, lidé je s výjimkou 
válek radostně vyhlíželi. Na 
dopisech i pohlednicích bylo 
cosi lidského přes rukopis 
i zalepení obálky a známky, 
které osobním dotekem hřály 
a daly vědět o člověku snad 
dalekým polibkem přes prosté 
olíznutí známky nebo zale-
pením dopisu. Jisté spojení 
se světem bylo po poměrně 
odlehlou Novou Paku vždy 
problémem. Dlouhá staletí 

byli důležití především forma-
ni a síť zájezdních hostinců. 
Město bylo odkázáno na poš-
tu královéhradeckou a první 
zmínka o poště ve městě je 
z let 1720 – 1724, kdy po cestě 
slezské jezdil poštovní povoz 
ve čtvrtek a v neděli z Prahy. 
V Nové Pace byli vyměněni 
koně a došlo k předání listin 
poslovi. V roce 1770 jmeno-
vala císařovna Marie Terezie 
dědičným poštmistrem Matěje 
Šádka.Toto právo bylo dědič-
né, přecházelo na muže, ale po 
jejich vymření i na manželky 
a dcery. Pošta byla na ná-
městí v č.p. 10 do roku 1827, 
kdy vyhořela. V té době byla 
v majetku Hartenkeila z Har-
tensternu, který vystavěl nový 
poštovní dům čp. 364 - „Sta-
rou poštu“. V dnes zbořeném 
domě byla pošta v létech 1829 
– 1913. Pošta byla v největším 
rozkvětu od roku 1827 do 
roku 1870, kdy její význam 
stejně jako význam formanů 

zlikvidovala železnice. Na 
novopacké poště vždy býval 
hostinec a v roce 1835 zde 
dokonce snídal ruský car Mi-
kuláš. V roce 1913 byla dědič-
ná pošta přeměněna na státní 
a přemístěna do Komenského 
ulice do domu, který patřil to-
várníku Kretschmerovi. Prv-
ním státním poštmistrem byl 
Gustav Thier. V téže ulici pak 
byla naproti postavena nová 
moderní budova, která potvr-
zovala rozvoj města. Dědičná 
pošta, která byla zřízena v ro-

ce 1770, přešla 1. září 1912 do rukou státu, 
který poštovní právo koupil od posledního 
vrchního poštmistra Eduarda Čejky. 
Dědičný poštmistr měl vždy ve městě velikou 
úctu. Druhý dědičný poštmistr František Šá-
dek měl například nad Střelnicí les a dodnes 
se zde říká „Poštmistrův kopec“. O tom, jak 
bylo dbáno o význam dědičného poštmis-
trovství, svědčí i náš obraz, kde je Lubor 
Čejka jako malý chlapec v poštmistrovském 
stejnokroji. Obraz namaloval akademický 
malíř Josefe Picek, rodák z Nové Paky. 
Snímek „Staré pošty“ je z doby, kdy dozní-
vala největší sláva pošty v našem městě. 

Miloslav Bařina
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Vernisáž výstavy betlémů, 
letos navíc doplněná výstavou 
obrazů „Malovaný zápisník” 
Marty Sandtnerové, opět již 
tradičně zaplnila návštěvníky 
výstavní prostory novopackého 
Suchardova domu. Tentokráte 
místo ředitele muzea Milosla-
va Bařiny přivítal návštěvníky 
a vzácné hosty Jiří Čejka. 
Rovněž poděkoval všem, kteří 
betlémy vytvořené známými 
řezbáři v minulých dvou stole-
tích a doplněné o betlémy nové 
nastupující generace řezbářů na 
výstavu zapůjčili. Při předsta-
vování paní Marty Sandtnero-
vé neopomněl připomenout: 
„Tato vnučka packého rodáka 
a sochaře Stanislava Suchardy 
dnes přišla z pražské bubeneč-
ské secesní vily, kterou nechal 
slavný sochař v Praze postavit 
dle návrhu architekta Kotěry, 
do historického domu Suchar-
dů v Nové Pace”. Závěrem 

představil Jiří Čejka novou 
publikaci „Novopacké stříp-
ky 2” vydanou městem Nová 
Paka ke stému výročí založení 
muzea. 
Výstavu, tentokráte rodinných 
betlémů ze soukromých sbírek 
a sbírek muzea uvedl, letos již 
po patnácté, velký znalec betlé-
mů a exprezident Českého sva-
zu betlémářů PhDr. Vladimír 
Vaclík. „Za čtvrt století jsem 
viděl hodně velkých výstav a 
zúčastnil se mnoha vernisáží, 
ale sem k Vám, ke známým 
tvářím do Nové Paky, se vra-
cím velice rád. Betlémy mají 
velké kouzlo, člověka zušlech-
ťují a předávají mu lásku a vy-
zařují pozitivní energii, kterou 
při jeho tvorbě do něho vložili 
řezbáři.” Svůj vstup skončil 
slovy: „Pan ředitel Bařina měl 
šťastnou ruku, když ke kráse 
betlémů vybral krásu obrazů a 
pohlazení na duši přednesenou 

Tradiční zájem o výstavu betlémů
hudbou. Je nutné mu za tyto zá-
žitky poděkovat”. 
PaedDr. Irena Hladká při 
představování života a tvorby 
Marty Sandtnerové zmínila její 
uměleckou cestu, kdy od roku 
1954 jako členka operního 
souboru Národního divadla při 
cestách do zahraničí, ale i po 
naší vlasti místo zachycování 
do zápisníku kreslila své zážit-
ky do skicáře. Svými obrázky 
tak nyní oslovuje návštěvníky 
různých výstav. 
Vizuální zážitek z vystavova-
ných betlémů i obrazů doplni-
ly silným sluchovým vjemem, 
které potěšily srdíčko, dvě 
skladby Johana Sebastiana 
Bacha. V podání houslistky 

Ludmily Šulcové zazněly nej-
prve 2. věty z koncertu a moll s 
klavírním doprovodem Moniky 
Chmelařové a následně Fuga g 
mol pro sólové housle.  
Neopomeňte obě tyto výstavy 
v prostorách Suchardova domu 
navštívit a vezměte s sebou i 
svoje děti, aby i ony viděly tu 
krásu. K vidění jsou zde jak 
staré historické betlémy od 
vynikajících řezbářů, jako byli 
Mádle, Máslo, Šír, Mühl...., ale 
i nově vytvořené betlémy Ládi 
Dvorského či skleněný betlém 
Mirka Brandejského a další 
nově vytvořené betlémy, bez 
kterých si lze těžko představit 
Vánoce. 

Míla Pour
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM 

Radek Ostrčil
Narodil se 2. května 1990 v 
Jičíně. Vyrůstal v Nové Pace, 
kde prošel školkou, základní 
školou a nyní studuje 4. ročník 
Gymnázia v Nové Pace.
Od šesti let hrál hokej. Zahrál si 
několik zápasů za krajský vý-
běr Královéhradeckého kraje. 
V 8. třídě začal hrát nejvyšší 
žákovskou ligu. V 16 letech 
však s hokejem skončil kvůli 
ztrátě motivace.
Ve 14 letech dostal nové horské 
kolo a rozhodl se okusit atmo-
sféru závodů. Ve svém prvním 
závodě dojel asi 3. od konce, 
ale hodně ho to chytlo, a tak 
bylo rozhodnuto. Kolo bylo 
jasná volba. Celou první sezó-
nu neměl žádné velké úspěchy, 
ale ty ani nečekal. Před druhou 
sezónou přestoupil do týmu 
Cyklo-ski J. Žitník Lomnice 
nad Popelkou, kde se naučil 
i trochu trénovat. Ale žádné 
velké úspěchy stále nepři-
cházely. Ve třetí sezóně objel 
kompletní Český pohár xc, kde 
skončil nejlépe 11. ve Velkých 
Losinách a 12. na MČR v Čes-
ké Kamenici. Na krajských zá-
vodech se pravidelně umísťoval 
na stupních vítězů. Na podzim 
si pořídil silniční kolo a jeho 
trénink rázem dostal úplně 
jiný rozměr. Také přestoupil 
do oddílu Whirlpool Junior 
Hradec Králové. Přes zimu se 
připravoval pod vedením trené-
ra Lukáše Thuna, poté tým vedl 
Pavel Kapr. Na jaře vyzkoušel 
dráhovou cyklistiku, objel 
několik silničních závodů, ale 
bez výrazných úspěchů, stejně 
tak i na biku nebyly výsledky. 
Začátkem června však nastal 
zlom, vrátila se forma a začalo 
se dařit. Ve Velkých Losinách 
obsadil 19. místo, stal se Mis-
trem Královéhradeckého kraje 
v časovce do vrchu, v silnič-
ním závodě obsadil 3. místo. 
Na MČR v xc na Zadově dojel 
na 9. místě. V celkovém pořadí 
Krkonošského poháru obsadil 
3. místo. Také jel mezinárod-
ní etapový závod Regionem 
Orlicka. V sezóně 2008 jezdil 
stále v Hradci Králové, ale tým 
pozměnil název na Whirlpool 
Author Junior HK. V této sezó-

ně se mu povedlo vyhrát Český 
pohár v půlmaratónu horských 
kol v kategorii juniorů. Obsadil 
druhé místo v Královéhradec-
kém cyklistickém poháru, v 
Krkonošském poháru byl, 
stejně jako loni, třetí.
V pátek 27. 12. se zúčastnil 
vyhlášení seriálu Kolo pro 
život 2008, jehož součástí byl 

i Český pohár v půlmaratonu 
horských kol, ve kterém v 
kategorii juniorů skončil na 
prvním místě. 

Radku, gratulujeme a držíme 
palce ve všech letošních bo-
jích.

Upravila Š. Horáková
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Ve dnech 12. – 13. listopadu 
jsme se zúčastnili výletu do 
Mnichova. Odjížděli jsme 
v brzkých ranních hodinách 
od budovy Integrované střední 
školy, která sídlí na Masa-
rykově náměstí. Po zastávce 
v Jičíně, kde jsme nabrali zby-
tek cestujících, jsme se mohli 
vydat na cestu. Cesta to byla 
velice dlouhá a místy i únavná, 
ale po osmi hodinách jsme se 
dostali na naši první zastávku. 
Tou bylo německé město Da-
chau, které je nechvalně známé 
koncentračním táborem, do 
kterého jsme se také podívali. 
V koncentračním táboře jsme 
si prohlédli vše, co připomí-
nalo hrůzy holocaustu, a při-
bližně po třech hodinách jsme 
koncentrační tábor opustili. 
Po odchodu z koncentračního 
tábora jsme se jeli ubytovat. 
Ubytovna sídlí také ve městě 
Dachau, takže jsme nemuse-
li jezdit daleko. Ubytování 
proběhlo hladce, následovala 
hodina volna a na programu 
se objevil další bod - pro-
hlídka města. Po večeři jsme 
měli volnou zábavu a odbitím 
desáté hodiny večerní byla 
započata večerka. Celodenní 
chození se projevilo značnou 
únavou, usnout tedy nebyl žád-
ný problém. Ráno byl budíček 
již v půl osmé a po vydatné 
snídani a načerpání sil se na-
ším dalším cílem stalo  hlavní 
bavorské město Mnichov, které 
leží od Dachau necelých dvacet 
kilometrů. Naší první zastávkou 
v tomto městě byl olympijský 
stadion, který tu stojí  bezmála 
40 let. I u tak relativně starého 
stadionu nás zaujala samotná 
architektura areálu, tu jsme si 
poté mohli prohlédnout z 291 
metrů vysoké olympijské 
věže nedaleko střediska, kde 
sídlí také restaurace a rockové 
muzeum. Kvůli špatné viditel-
nosti nám nebylo umožněno 
spatřit panorama Mnichova, 
ale pohled na stadion z ptačí 
perspektivy byl dostačujícím 
zážitkem. Naše cesta pokračo-
vala do muzea a světa BMW 
(BMW Welt, BMW Muzeum). 
V muzeu BMW, kde jsme byli 
asi dvě hodiny, jsme viděli mo-

tory ze starých BMW modelů, 
rozebrané závodní motory a 
samotné modely aut a moto-
rek od historických modelů až 
po současné moderní vozy. Pro 
další pokračovaní v naší cestě 
jsme museli koupit jízdenky 
na metro, které nás přiblížilo 
k Německému muzeu. Toto 
vědecko-technické muzeum 
bylo velice zajímavé a veliká 
škoda byla, že čas vymezený na 
prohlídku byl pouhé 2 hodiny. 
Muzeum bylo tak veliké, že 
jsme ho ani celé nestihli projít. 
Po odchodu z muzea jsme se 
šli podívat na radnici, která je 
na Marienplatz, tam následo-
val rozchod. Hodinový volný 
čas utekl rychle a každý se již 
těšil do autobusu. Cesta domů 
utekla rychleji. Kolem půl dru-
hé ráno jsme se dostali do Nové 
Paky. Výlet do Mnichova byl 
velice hezký a poučný. Naše 
paní učitelka němčiny Kateřina 
Jarošová ho měla velice hezky 
připravený. Tímto bychom jí 
všichni chtěli poděkovat za 
nádherný výlet.
(Lukáš Vízner a Tomáš Hakl, P4, 
ISŠ)

Integrovaná střední škola v Dachau a Mnichově
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Novopacká ISŠ 
otevřela dveře
Ve středu 26. listopadu byly 
po celý den otevřené dveře tří 
budov novopacké Integrované 
střední školy pro návštěvy de-
váťáků, kteří sami nebo i s ro-
diči se přišli podívat do učeben 
a dílen, které je mohou čekat v 
případě, že se rozhodnou pro je-
den z mnoha oborů nabízených 
touto školou, po prázdninách. 
Školu nenavštívili jenom žáci 
devátých tříd z Novopacka, ale 
podívat se přišli i zájemci ze 
škol z Jičína, Vrchlabí, Jilem-
nice a dalších bližších i vzdá-
lenějších škol. Do otevřených 
dveří školy vstoupili se svými 
ratolestmi i rodiče, kteří se zde 
ve svém mládí vyučili nebo 
odmaturovali, s vědomým, že 
je škola připravila velmi dobře 
pro život a chtěli by, aby jejich 
synové šli v jejich šlépějích. 
Pouť návštěvníků po třech 

budovách začala v historické 
novorenesanční budově na 
Masarykově náměstí, kde je 
zástupkyně ředitele pro teo-
retickou výuku Mgr. Milena 
Mužíčková informovala o 
možnostech, které žáky po 
nástupu čekají. Od ní, ale i 
z velkých panelů, které byly 
vystaveny ve všech třech bu-
dovách, se dozvěděli, že tato 
jedna z největších škol v re-
gionu vyučuje čtyřleté studijní 
obory zakončení maturitou a 
tříleté učební obory s finální 
závěrečnou zkouškou. Systém 
výuky umožňuje prostupnost 
mezi těmito obory. Absolventi 
učebních oborů mají možnost 
po dalším tříletém dálkovém 
nástavbovém studiu v oboru 
Elektrotechnika nebo Provoz-
ní technika ukončit studium 
maturitní zkouškou.
V budově na Masarykově ná-
městí viděli návštěvníci učebny 
teoretických předmětů jak kla-
sické, tak i počítačové včetně 

jazykových. V hlavní budově 
v Kumburské ulici, která slouží 
jako správní budova s jídelnou 
a učebnami výpočetní techni-
ky, jazykovými a specializova-
nými učebnami, si hosté měli 
možnost prohlédnout moderní 
přístroje v několika počítačo-
vých učebnách a laboratořích. 
V poslední budově, téměř na 
konci Kumburské ulice, kde 
je zajišťována praktická vý-
uka, byly k nahlédnutí dílny 
různých oborů, které ve škole 
vyučují. Mimo nástrojařské 
dílny, která je umístěna ve 
zvláštním objektu, až po 
dílny pro elektromechaniky, 
elektroniky a dílny zaměřené 
na automatizaci. Z panelů 
vybavených fotografiemi ze 
života studentů se návštěvníci 
rovněž dozvěděli charakteris-
tiku všech oborů, které škola 
nabízí, a možnosti uplatnění 
absolventa. Byly zde popiso-
vány tříleté obory elektrikář se 
zaměřením na silnoproud a sla-
boproud a obor nástrojař. Tyto 

obory jsou výhodné z důvodů 
finanční dotace, kdy může 
bezúhonný a dobře se učící 
žák získat v prvním ročníku 
až 1500 Kč, ve druhém 3000 
Kč a ve třetím dokonce 6000 
Kč. Ze čtyřletých maturitních 
oborů to je obor mechanik 
elektrotechnik se zaměřením 
na elektronické počítače, auto-
matizaci nebo optoelektroniku. 
Dalším čtyřletým oborem je 
průmyslová škola elektrotech-
nická s povinnou výukou dvou 
cizích jazyků se zaměřením na 
informační systémy, stroje a 
přístroje nebo automatizaci. 
Žáci devátých ročníků stojí 
před důležitým rozhodnutím, 
do které školy se přihlásit, aby 
je profese, kterou zde získají, 
bavila a uspokojovala, ale zá-
roveň, aby svými schopnostmi 
a vědomostmi získanými v zá-
kladní škole na zvolený obor 
stačili. K tomu jim má sloužit 
právě návštěva různých škol, 
kde poznají jednak zázemí 
školy a jednak své možnosti 
se zde uplatnit.  M. Pour
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IX. ročník Vánočních trhů 
pořádaný Střední školou gast-
ronomie a služeb v Nové Pace 
už patří minulosti. Jestli se 
povedly, mohou posoudit nej-
lépe sami návštěvníci, kterých 
za 3 dny prošlo školou několik 
tisíc. Vzhledem k tomu, že 
i letos padaly stejné dotazy, 
zkusme stručně na některé 
odpovědět. 
NÁPADY! Rodí se zpravidla 
už při přípravě a realizaci 
stávajícího ročníku, nebo 
v jeho průběhu. Naštěstí se 
vždy najde někdo, kdo i přes 
nevraživé pohledy kolegů a 
kolegyň pronese větu: „Příští 
rok bychom mohli udělat….!” 
A proč nevraživé pohledy vy-
čerpaných spolupracovníků? 
Každý ročník totiž bezpro-
středně po jeho uzavření bývá 
označován jako poslední, urči-
tě poslední, tedy stoprocentně 
poslední! Není se co divit, pří-
prava a realizace tak rozsáhlé 
akce v předvánočním období 
spolehlivě „vycucne” ze všech 
poslední energii a síly. Naštěs-
tí tento stav po čase mizí, aby 
se mohl připravit ročník další, 
který ale bude určitě zase ten 
nejposlednější ze všech.
REALIZACE! Je vždy záleži-
tostí celého kolektivu – učite-
lů i žáků. I méně talentovaní 
aranžéři dostanou možnost 
plně se realizovat a přispět 
„svojí troškou do mlýna.” 
Realizace je spojena s celou 
řadou organizačních opatření, 
přesuny tříd, neboť v průběhu 
trhů probíhá ve škole v plném 
rozsahu výuka, cukrárna chrlí 
na plné obrátky stále nedostat-
kové vánoční cukroví (omlou-
váme se, ale z kapacitních 
důvodů opravdu nejde zajistit 
jeho prodej ve stáncích), 

pekaři zásobují čerstvým 
pečivem prodejní stánky na 
náměstí. Toto vše ale zůstává 
oku návštěvníka pochopitelně 
skryto. Na vlastní instalaci 
pak jsou vyhrazeny 1 – 2 dny 
před zahájením (vždy krátké, 
takže nezřídka jednotlivé re-
alizační týmy tráví značnou 
část poslední noci ve škole). 
A i když na začátku vesměs 
všichni jsou přesvědčeni, že 
se TO určitě nestihne, zatím 
vždy se TO stihlo.
OBČERSTVENÍ! Parketa 
vrchního kuchaře Miloše 
Urbana, jeho spolehlivého po-
mocníka Mirka Današe a žáků 
oboru kuchař – číšník. Přípra-
vy i zde probíhají podle tradič-
ního scénáře, který je zahájen 
rituálem stesků a nářků nad 
stále se zvětšujícím se apeti-
tem strávníků, nedostatečnou 
kapacitou kuchyně, krátkým 
časem na přípravu,... A pak 
už s chutí do díla! Objednáv-
ky jsou úctyhodné (dršťková 
1000 porcí, guláš 800 porcí, 
řízek 400 ks, steak 200 ks, 
tlačenky 40 ks, klobásy bílé 
500 porcí a dále ovary, prejty, 
kroupy, škvarky...). Počty při-
pravovaných jídel každoročně 
narůstají. Kuchaři se mají co 
ohánět, i oni nastavují večer, 
aby bylo vše navařené. Dvě 
věci jsou ale naprosto jisté 
- všem návštěvníkům opět 
chutnalo a jako vždy – mohlo 
být všeho víc. Ale tak to chodí 
každý rok.
JAK PŘÍŠTÍ ROČNÍK! Platí 
obě zmiňované věty. Letošní 
ročník je ten nejposlednější. 
Ale! Už jsou v kolektivu je-
dinci, kteří říkají: „V tom X. 
jubilejním ročníku bychom 
mohli …!”

P. J.

Vánoční trhy pohledem zákulisí

Herecký kurz
Poslední listopadový týden se 
podařilo novopackému MKS 
upořádat ve spolupráci s Malým 
Vinohradským divadlem ojedi-
nělý projekt - Týden s Malým 
Vinohradským divadlem.
V rámci tohoto projektu byl 
otevřen kurz herectví pro žáky 
středních škol, kteří alespoň 
trochu projevují zájem o jedno 
z nejkrásnějších umění,a to pod 
vedením mladého a nadějného 
herce Petra Pochopa.
Bylo nás pět, tedy pět nadšenců z 

novopackého Gymnázia a Střední 
odborné školy pedagogické, kte-
ří se snažili od neděle do středy 
naučit se něco z hereckého umu. 
Ovšem nejen z hereckého. Celý 
kurz nesl podtitul ,,Červená 
karkulka“. Na tomto notoricky 
známém příběhu jsme si ukázali, 
co všechno je s příběhem možné, 
uchopí-li ho každý po svém a 
vymyslí si svůj vlastní příběh s 
tradičními postavami jako je vlk, 
Karkulka, babička a myslivec. 
Bohužel, čytři odpoledne byla 
velmi krátká doba, za kterou se 
toho opravdu nedá moc stihnout. 

Vyzkoušeli jsme si nejrůznější 
způsoby pohybu herce na jevišti, 
hlasové techniky, možnosti práce 
s hlasem, ale i to, jak ovládat své 
emoce a měnit je podle situace, 
ve které se právě ocitáme. Ve-
lice přínosná byla i cvičení ke 
zvýšení koncentrace a udržení 
pozornosti, která jsou pro kaž-
dého herce naprosto nezbytná 
při jakémkoliv představení. Bě-
hem našeho kurzu jsme si i my 
vyzkoušeli malé herecké etudy, 
vždy improvizované na dané 
téma, které se Petr snažil situovat 
do příběhu o Červené karkulce, a 

na své jsme si přišli i po sportovní 
stránce - vyzkoušeli jsme si práci 
s metrovými chůdami, které jistě 
všichni znají z festivalových 
průvodů a cirkusových vystou-
peních. Všichni účastníci tohoto 
báječného kurzu se shodli na tom, 
že by v podobných akcích i nadále 
chtěli pokračovat. Doufejme jen, 
že se podobný projekt zdejšímu 
MKS podaří realizovat i v příštím 
roce. Patří mu, stejně jako našemu 
lektorovi Petru Pochopovi, velké 
poděkování. 

Petr Sádek, 
Gymnázium Nová Paka
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Příběhy bezpráví 
ZŠ Komenského se zapojila do 
projektu společnosti Člověk v 
tísni PŘÍBĚHY BEZPRÁVÍ, 
který je školám nabízen v rámci 
vzdělávacího programu JEDEN 
SVĚT NA ŠKOLÁCH. 
V pátek 21. 11. 2008 jsme 
uspořádali pro žáky devátých 
ročníků projekci filmu „Muž, 
který přecenil českou duši aneb 
Útěky Josefa Brykse”. Snímek 
popisuje ve vzpomínkách spo-
luvězňů a komentářích histo-
riků příběh letce RAF Josefa 
Brykse, který byl za druhé svě-
tové války sestřelen a vězněn 
v nacistických táborech, odkud 
se několikrát pokusil utéct. Po 
skončení války se stal – stejně 
jako mnozí další vojáci, kteří 
bojovali v západních armádách 
– na základě vykonstruované-
ho procesu obětí komunistické 
perzekuce. Z komunistického 
vězení se již nevrátil. V roce 
1957 zemřel v jednom z já-
chymovských lágrů.
Film na žáky velmi zapůsobil, 
při projekci ani „nedutali”. V 
následující besedě si žáci vy-
slechli vyprávění našich hostů 
pana J. Hylmara, který byl spo-

luvězněm J. Brykse, a pana J. 
Kazdy. Oba mají své zkušenos-
ti z vězení v padesátých letech, 
kam se dostali z politických dů-
vodů, a zároveň jim žáci mohli 
položit své otázky. 
Dějepis nesmí být jen vý-
čtem dat, jmen a pojmů. Jeho 
hlavním smyslem musí být 
především výchova demokra-
tického občana, který je plně 
zodpovědný za své chování 
a jednání. Vychovávat však 
nelze bez pravdivého poznání 
období, které naši současnost 
ovlivňuje více než kterékoliv 
jiné….. Určitě se budeme 
v hodinách dějepisu k osudům 
J. Brykse a jemu podobným 
vracet.     Ivana Tůmová

V úterý 3. 12. 2008 zavítal do 
Střední školy gastronomie a 
služeb v Nové Pace náš přední 
módní návrhář, český Galliano, 
Josef Klír. Čekala ho nejen be-
seda s budoucími krejčovými a 
dalšími studenty školy, ale také 
prohlídka školy, dílen odborné-
ho výcviku a další doprovodný 
program. 
Nutno říci, že setkání se mi-
mořádně vydařilo, Josef Klír 
se ukázal nejen jako člověk 
bezezbytku zapálený pro svoji 
práci, ale také velmi příjemný 
člověk a skvělý vypravěč. 
Beseda s žáky byla sice trochu 
rozpačitá, své sehrála tréma a 
ostych před slavným návrhá-
řem, ale nakonec se, přede-
vším díky skvělému přístupu 
J. Klíra, podařilo “ prolomit 
ledy” a na některé dotazy 
módní guru J. Klír odpovídal 
hodně dlouho. Besedující se 
tak dozvěděli, jaká životní 
cesta přivedla J. Klíra až na 
vrchol světa módního návr-
hářství, které modely nejraději 
navrhuje a pro koho, co jej 
inspiruje při tvorbě svých ori-
ginálních kolekcí, jaký je jejich 
osud po módních přehlídkách 
a spoustu dalších zajímavých 
informací včetně přiznání, že 
jeho dalším cílem je rozvinout 
spolupráci s Madonnou . Pře-
devším se však dozvěděli, že 
chce-li člověk v životě něčeho 
dosáhnou, musí na sobě neu-
stále pracovat a věnovat se své 
práci s maximálním nasazením. 
To zcela zřetelně vyznívalo z 
celého sympatického vystoupe-
ní Josefa Klíra nejen v rámci 
besedy, ale i dál při neformální 
prohlídce školy a hlavně dílen 

odborného výcviku oboru 
krejčí, jejichž moderní vyba-
vení i příjemné prostředí J. 
Klír pochválil. I on se v této 
souvislosti přiznal, že počet 
kvalitních krejčích rapidně 
klesá a i pro jeho renomova-
nou firmu se stává problémem 
získat kvalitní krejčí schopné 

v plné kvalitě realizovat jeho 
náročné módní kolekce. 

Josef Klír na návštěvě v SŠGS Nová Paka

Na závěr své návštěvy si Jo-
sef Klír prohlédl cukrářské a 
pekařské dílny, kde se také 
přiznal ke své zálibě v pečení, 
při které relaxuje ve vzácných 
chvilkách volného času. Cuk-
rářky mu jako poděkování 
za návštěvu školy připravily 
osmikilový dort posázený 

čokoládovými růžemi, který 
sklidil zasloužený obdiv.

Setkání s Josefem Klí-
rem bylo připravováno 
už od jara, jeho náročný 
program a další okolnosti 
umožnily setkání až v zá-
věru roku. Pro všechny, 
kteří se ho zúčastnili, to 
bylo velmi příjemné a 
inspirující setkání. Pro 
budoucí krejčí pak určitě 
velmi silná motivace pro 
přípravu vlastní kariéry 
a životní realizace. Po-
zitivním faktem pak je 
příslib Josefa Klíra, že ve 
Střední škole gastronomie 
a služeb v Nové Pace urči-
tě nebyl naposled.

P.J.
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Novopacké pohádky

VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³ TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327

O pivovarském 
vodníku Pivílkovi
Před dávnými časy, když ještě 
neexistovala elektřina, a tedy 
ani ledničky, se v zimě na pivo-
varském rybníku dělaly zásoby 
ledu. Ty se uložily v hlubokých 
pivovarských sklepích, kde vy-
držely po celé měsíce. 
Jednou v zimě se pivovarští 
zase vypravili sekat led. Jen 
ledaři přešli cestu a dorazili ke 
břehu rybníka, uslyšeli nářek, 
doprovázený podivným cva-
káním. „Co to jen může být?” 
napadlo všechny a začali se 
rozhlížet, odkud se ty podiv-
né zvuky nesou. Rozhlížejí 
se a nikde nic! Popošli tedy 
od hráze dál po ledě směrem 
ke Štikovu, až před sebou 
zahlédli malou postavičku, 
jak tam leží a naříká. „Že by 
nějaké dítě”? rozběhli se mu 
rychle na pomoc. Ale on je to 
malý mužíček ve fráčku a celý 
zelený! Poznali, že mají před 
sebou vodníka. „Co když nám 
ublíží”? strachoval se jeden 
z nich. „Přineseme lýkový 
provaz a svážeme ho, proti 
lýkovému provazu je bezmoc-
ný”, radil druhý. Jenže vodník 
začal prosit: „Neubližujte mi a 
pomozte mi, já se vám odmě-
ním. Vždyť tady v tom rybníce 
žiji už přes sto let a ještě jsem 
nikoho neutopil”. 
Ledaři vyzvídali, co se vodní-
kovi stalo. Ten jim vypověděl, 
že v té velikánské zimě zamrzla 
díra, kterou měli kapříci v ledu 
vysekanou, aby jim pod vodu 
šel vzduch. Ryby se začaly du-
sit. Vodník vylezl ven vykot-
lanou vrbou, která dosahovala 
svými kořeny až do vody. Na 
břehu si vzal sekyru a šel do 
ledu vysekat novou díru. Ale 
jak tak pracoval a z fráčku mu 

kapala voda, vytvářel se pod 
ním velikánský rampouch a 
chudák vodníček za ten frak 
přimrzl a nemohl se ani hnout. 
Jenom žalostně naříkal a z té 
velikánské zimy mu už začína-

ly cvakat zuby o sebe. Všechna 
voda kolem něho byla zamrzlá 
a bez kapky tekoucí vody jsou 
všechna vodnická kouzla zby-
tečná. 
Když to pivovarští uslyšeli, nad 
ubohým vodníkem se smilova-
li. Vzali pily a sekyry a začali 
kolem zamrzlého vodníka 
led vysekávat. Pak kus ledu 
i s vodníkem popadli a nesli 
do sladovny. Tam vzali jednu 
prázdnou káď, nalili do ní tep-
lou vodu a zamrzlého vodníka 
do ní strčili. V teplé vodě začal 
led brzy roztávat a po chvilce 
byl vodník svobodný. „Bre-
keke, děkuji. A nezapomenu 
vám to”, rozloučil se vodník 
a zmizel. 
Sládek to ledařům druhý den 
ani nechtěl věřit a správce 
pivovaru taky ne, myslel, že 
se ledaři jen tak vymlouvají, 
protože nadělali málo ledu. 
Ale za pár dní uvěřili. Mráz 
trochu polevil, a tak si sládkův 

synek Jiřík s kamarády udělali 
na rybníku ledovou klouzačku. 
Led se ale s chlapcem u stavi-
dla probořil. Než se vyděšení 
kluci vzpamatovali alespoň 
natolik, aby začali volat o po-

moc, objevil se ve vodě vedle 
Jiříka vodník a Jirku z vody 
začal tahat ven. Kluci potom 
Jirku dovedli do pivovaru, aby 
se usušil. Když sládek vysle-
chl, co se stalo a kdo mu syna 
zachránil, bylo přátelství mezi 

lidmi a vodníkem zpečetěno.  
Vodník žil v pivovarském 
rybníku dlouho. Začal se sta-
rat také o vodu v pivovarské 
studně, aby byla dobrá. Pivo, 
které z této vody vařili, bylo 
chutné a šlo dobře na odbyt. 
Však také vodník vždycky 
dostal ochutnat! A protože 
si pivo zamiloval, začali lidé 
vodníkovi říkat Pivílko. 
Malý Jiřík vyrostl a zestárl a 
stal se v pivovaře po otci nako-
nec sládkem. Vodník Pivílko se 
dál staral o pivovarskou studnu 
a učil v místním  rybníce pla-
vat Jirkovy děti a po nich děti 
jeho dětí. A každý další sládek, 
který v pivovaře pracoval, jak-
mile uvařil novou várku piva, 
nezapomněl na tradici donést 
vodníku Pivílkovi ochutnat. 
Tak to probíhalo po mnoho 
generací, až nakonec zestárnul 
a zemřel i Pivílko. Novopačtí 
vaří ale dobré pivo dál i bez 
vodníkovy pomoci a na vodní-
ka Pivílka si vzpomene málo-
kdo. Snad vám ho připomene 
alespoň tato pohádka. 

Vladimíra Vlachová
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ZŠ KOMENSKÉHO A BIOS

Přírodní výtvor - novopacký vodopád
(Dříve Sýkornické, později Novopacké vodopády)
„Střípky” aneb – co jsme zjistili z nejrůznějších pramenů
Z článku „Vodopády v Sýkornici” (výstřižek z Pochodně, neda-
tovaný, zkratkou podepsán RNDr. J.Vítek) vznikly v severním 
cípu Sýkornice. Vrstvy usazených hornin tvořené různě odolnými 
materiály byly hlavní příčinou vzniku dvou vodopádových stup-
ňů….. k dolnímu 8 m vysokému vodopádovému stupni přitéká 
potok výraznou erozní rýhou. Vlastní hranu vodopádu tvoří asi 
půl metru mocná vrstva limonitizované arkózy. Vodopád ob-
klopuje výrazný, kolem 10 m vysoký skalnatý amfiteátr. Úpatí 
vodopádového stupně ustupuje v měkčí hornině do klenbovitého 
převisu. Potok odtud odtéká hlubokým údolním zářezem…Asi 
200 metrů po proudu jsou nejvýraznější z dalších drobnějších 
stupňů s peřejemi…..
Vodopády jsou typickou ukázkou strukturních vodopádů vy-
tvořených v závislosti na různé odolnosti vrstev permských 
usazenin.
Z textu ČSOP (z poznámek p.Jana Karlase) …V blízkosti hlavního 
vodopádu u přítoku byl lovecký srub. Patřil akad. malíři O. Čílovi. 
Srub v roce 1939 vypálili ordneři ze Sudet. Naproti pak stával 
další, patřící starému zálesáku Bubíku Hrubému z Paky („Pago-
da”). Srub skončil stejně jako předchozí stavba. Byla tu základna 
pravého kamarádského trempování na Novopacku……
Z monografie Novopacko, díl III.,vydání 1927………Rok 
1848 vnesl nový duch i v církvi. Kněžstvo našeho okresu bylo 
zachváceno reformačními snahami. Dne 25. května tohoto roku 
byla schůze v Nové Pace kaplanů, na níž se usnesli na 11 poža-
davcích. Hierarchie jejich návrhy zamítla. Mezi podepsanými 
kaplany najdeme i jméno Josef Kordina. Byl velmi populární 
a vlastenecky založen. V roce 1852 byl vyslýchán u konsistoře 
v Hradci Králové, ujel do Pruska, kde se stal vikářem. Na schůz-
ky „spikleneckých kněží”, které se konaly i v těchto místech, je 
upomínka vytesaná na balvanu „Sláva Kordinovi”.
KRKONOŠE 12/2003 str.41 „Sýkornické ledopády”…mimořád-
ně efektní byl ledopád v prosinci 2002, kdy v mrazivém počasí 
ostře kontrastoval s rezavě červenými barvami okolních skal i 
spadaného bukového listí….Pokud mrazy netrvají příliš dlouho, 
voda přes převis stále proudí a sloup má proto uvnitř dutinu, kterou 
i nadále padá vodopád.. (Pozn.-BIOS tuto zvláštnost pozoruje 
pravidelně, voda uvnitř vytváří zurčivě zvonivou melodii).
Z diplomové práce V. Šmidrkalové (Geologické a geomorfologic-
ké zvláštnosti Novopacka – 1990)………Velký vodopád přepadá 
přes lavici tvrdého slepence. Ten na čerstvém lomu vykazuje 
šedočervenou barvu. Ve slepencové lavici se vyskytují konkrece 
oválného až rombického tvaru. Obsahují pravděpodobně železité 
směsi. Konkrece měří v průměru 20 – 50 cm………Nad přepadem 
je jezírko. Jeho rozměry závisí na ročním období a stavu vody…V 
době měření bylo hluboké 15 cm, průměr byl 150 cm.
? ARKÓZA, LIMONIT(izace), PERM(ské), KONKRECE, 
ROMBICKÝ tvar?

Ve strži pod dolním – Velkým 
vodopádem je balvan, na jehož 
spodní straně je vytesán uvede-
ný text. Zahrejme si na detek-
tivy. Něco z historie najdeme 
v knize Otakara Janů „Rok 

Zastavení u tajemného nápisu „Sláva 
Kordinovi”

1848 v Podkrkonoší”, něco 
v Monografii Novopacko…
„…V klášterním hostinském 
kvelbu u Karla Votočka v No-
vé Pace vzniklo v době bez 
svobody tisku a shromažďo-

vání jakési tajné sdružení. Jeho 
členy byli i pokrokoví kněží 
Nešpor a Kordina. Bylo tu cen-
trum novopackého kulturního 
života. Koncem roku 1847 ale 
účast na besedách ochabovala. 
Byla veliká nouze, drahota. 
Mnohý z hostů vyseděl nyní při 
jednom hrnečku zteplalého piva 
celý večer.
Páter Josef Pravoslav Kordina 
byl knězem – buditelem. Lidi 
pozbuzoval i v této smutné 
atmosféře zimního strádání. 
Minula doba, kdy jako za vlá-
dy jezuitů viděla mysl národa 
v kněžstvu jen vládní sluhy.
Kordina byl ohnivý a strhující 
řečník.Jeho ústy jako by hovořil 
Karel Havlíček…Zápal jej často 
strhnul až k řečem bouřlivým..
Jinde klér brojil proti divadlu - 
„tiátru”. Kordina se na Pace stal 
ředitelem divadelního spolku. 
Uváděl vlastenecké hry Tylovy, 
Klicperovy,Kolárovy.
Brzy se dostal do sporu s nadří-
zenými…
Vedle nafoukané městské pac-
ké honorace stávali pod jeho 
kazatelnou mužové a ženy těž-

kou prací sehnutí a zedření. 
Jejich údělem bylo celý den 
i noc dřepět za stavem.Jiní 
byli chudí ševci,pekaři, cha-
lupníci...
V jejich zástupech to zašu-
mělo, v jejich tvářích se ob-
jevila gesta souhlasu. Stal se 
miláčkem podhorského lidu. 
Zastával se mateřské řeči, vy-
kládal slavné doby národních 
dějin, pravými jmény nazýval 
nepřátele lidu. I díky jemu 
zastihl rok 1848 Novou Paku 
jako národně probuzenou a 
uvědomělou. „Byla známa 
jako osada svobodomyslná 
ve čtyřicátém osmém v čele 
celého Podkrkonoší stojící. 
„Nová Paka a Polička jsou 
dvě nejprobudilejší města 
v Čechách” se říkalo... V 
březnu 1848 bylo v městě 
mnoho slávy, zvonilo všechno 
dělostřelectvo duchovenstva 
- (kostelní zvony),.. ženy, jež 
jindá jak cukababy chodily, 
oblékly šaty kartounové... 
Prapory červenobílé, proje-
vy. Občané! Vzchází nám i 
celému našemu národu ranní 
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záře. Všichni jsme potomky 
jednoho Otce. Proto musí být 
rovnost všech stavů před zá-
konem…církev musí sloužit 
českému lidu…Naší největší 
zbraní je svornost – naší záhu-
bou rozkol….Tak začal svůj 
projev kaplan Kordina.
V květnu 1848 se probouzí 
stav nižšího duchovenstva. 
25. května se v Pace koná 

schůze kaplanů z celého vika-
riátu jičínského. Stesky shrnují 
v petici. Ta se ale setkala u vyš-
šího duchovenstva s odporem. 
Do září 1848 se konala i tajná 
setkání kaplanů. Mimo jiné i 
zde v Sýkornici…
Revoluce nesplnila očekávání, 
iniciátoři změn byli pronásle-
dováni a potrestáni. Kordina se 
zachránil útěkem do ciziny. 

Naše putování Sýkornicí ukončíme u Přírodní památky No-
vopacký vodopád.
Bohužel letošní větrné řádění poznamenalo nejen les nad oběma 
vodopády, ale také vlastní památku. Snímek z října 2008 uka-
zuje spoušť v bezprostřední blízkosti. A fotografie z ledna 2006 
dokládá mohutnost ledopádu, který se během některých zim 
vytvoří. Nad vodopády jsme měli umístěnu pamětní knížku a 
ukázky z práce dětí o Sýkornici. Byla vyměněna třikrát, posled-
ní se ale ztratila. Lidé chválili klid a zajímavost místa, kritizovali 
stav lesa, horší přístup od Vrchoviny, vyslovili přání na insta-
laci laviček (bude realizováno). Objevily se i kuriozní žádosti. 
Například vybudovat kovové schody se zábradlím vedoucí až 
pod samotný vodopád.    M. Kaplan

Ve spolupráci s SEV (Střediskem ekologické výchovy) Horní 
Maršov se kluci a děvčata naší školy podíleli na přípravě pěkné 
publikace v rámci projektu Krkonoše vnitřní a vnější. Garantem 
na naší škole byla paní učitelka Iva Hykyšová. V rámci seminářů 
přírodopisu vytvořila se žáky soubor fotodvojic z našeho města, 
Staré Paky a nejbližšího okolí. I tato aktivita měla na škole plnou 
podporu pana ředitele Schlögla a paní sekretářky Buckové. (Semi-
náře, materiální pomoc, evidence darované fotografické techniky, 
technické zázemí...). Zapojili se také žáci informatiky s panem Ing. 
Soběslavem, seminář zeměpisu, starší snímky a pohledy nezištně 
poskytl pan Josef Tomáš a pan Dušan Svoboda. 
Ono to vypadá velice jednouše. Ale najít místo, ze kterého kdysi 
fotografie vznikala, není nijak snadné. Jeden příklad za všechny. 
Vlak na staropackém viaduktu. Pohybuje se v místech těsně před 
vjezdem do stanice. Tam již stojíme připraveni u dveří a vyhlí-
žíme přípoj do Nové Paky. Ale na původní fotografii jela parní 
lokomotiva v úseku dnes hustě zastíněném korunami stromů. 
Tak ji šikovní deváťáci naklonovali do potřebného místa. A také 
přidali pár dalších vagonů... Každá z mnoha fotodvojic má svůj 
příběh....M.Kaplan
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ZE SPORTU

Výborně se dařilo na mezi-
národním triatlonu v Turecku 
packému reprezentantovi. Ten 
v přímořském městě Alanya ve 
východní části riviéry, které 
uchvátilo svým půvabem sa-
motnou Kleopatru, překvapil 
svým výkonem všech 150 star-
tujících. V tomto historickém 
sídle pirátů ukořistil bronzovou 
medaili, když skončil na 3. 
místě, a to jak ve své kategorii 
nad 30 let, tak i v absolutním 
pořadí. V závodě triatlonisté 
nejprve plavali 1500 m, na kole 
absolvovali trať 40 kilometrů a 
na závěr běželi 10 kilometrů. 
„Plavalo se mně výborně, hlí-
dal jsem si loňského vítěze An-
dreye Adelfinskyiho z Ruska, 
který skončil nakonec druhý. 
Na kole se kolem mne vytvo-
řila hlavní, asi dvacetičlenná 
skupina. Před námi jeli čtyři 
cyklisté, kteří měli náskok té-
měř dvě minuty. Z depa po kole 
jsem vyběhl jako pátý a doběhl 
pozdějšího vítěze Gerulaitise z 
Lotyšska, který běžel opravdu 
rychle. Předběhli jsme uprchlí-
ky na kole a vzdalovali jsme se 
Adelfinskému. Bohužel tempo 
bylo na mě velice ostré a krutě 
jsem na to doplatil. V závěru ve 
finiši mě Adelfinskyi porazil, a 
připravil mě tak o druhé místo.   
Výkon v běhu, na který jsem 
si věřil, je pro mne zklamáním. 
Sice jsme čtyři triatlonisty z 
ujeté skupiny přeběhli, ale bo-
hužel na víc než na třetí místo 
to tentokráte nebylo,” řekl po 
závodě Ruda Cogan. 
První tři triatlonisté v kategorii 
nad 30 let skončili na prvních 
třech místech i v absolutním po-
řadí. Zvítězil Kastis Gerulaitis 
v čase 2:06:39, před krajanem 
Andreyem Adelfinskyim (2:09:
21). Ruda Cogan na třetím mís-
tě dosáhl času 2:08:28 (plavání 
25:39 – 5. místo, kolo 1:02:33 
– 3.), běh 39:04 - 4.) 
Teprve čtvrtý byl vítěz kate-
gorie nad 20 let Alex Wolfson 
z Izraele v čase 2:08:42. Páté 
místo patřilo vítězi kategorie 
nad 40 let, Alexandru Bilou-
sovi z Ukrajiny.

Míla Pour

Ruda Cogan vybojoval v Turecku třetí místo

Pačtí zimní plavci v Plzni bodovali
V deváté soutěži letošního Českého poháru v 
zimním plavání v Plzni - na Boleveckém rybníku, 
který se uskutečnil v rámci 30. ročníku „Slavnos-
ti slunovratu”, zabodoval poslední listopadovou 
sobotu i trojlístek packých plavců z Karavany 
otužilců. Ve vodě o teplotě 1,5°C a vzduchu 
2,5°C se na trati 750 m umístil Jan Vágenknecht 
na 10. místě v čase 16:03, a získal tak 227 bodů. 
Na téže trati skončil Jiří Fink osmnáctý (18:02 
– 195). Za 3. místo na pětistovce a čas 9:28 získal 
Ondra Valeš rovných 100 bodů.
V soutěži družstev o pohár plzeňského primáto-

ra skončila packá Karavana otužilců na šestém 
místě za vítězným družstvem I. Pražským klu-
bem otužilců. Po devíti soutěžích je v Českém 
poháru packá Karavana se ziskem 1473 body 
na devátém místě. Nejlepší jsou brněnští plavci 
z Fides. Ti získali již 15 385 bodů. Druhé místo 
patří pražským otužilcům z I. PKO (11 130), 
třetí jsou zimní plavci Spartaku Přerov (6 323). 
V jednotlivcích je z packé Karavany zatím nej-
úspěšnější Jiří Fink, který je v kategorii 18-39 
let na 10. místě se 664 body. V kategorii 50 – 59 
let patří Oldřichu Ducháčkovi za 317 bodů osmá 
příčka.   (po)

Mezi sokolí-
ky přišel 
Mikuláš

Téměř sto balíčků rozdal 
minulý čtvrtek sokolíkům 
a malým sokolkám v novo-
packé sokolovně Mikuláš 
se svou družinou složenou 
z anděla a tří čertů, kteří 

sem přišli z nedalekého 
Gymnázia a Střední od-
borné školy pedagogické. 
Děti, jejichž počet vzrostl 
o rodiče a prarodiče těch 
nejmenších, se v tělocvičně 
pod dohledem Mikuláše 
a anděla nejprve s čerty 
rozcvičily pro následující 
překonávání překážkové 
dráhy složené z různého 
nářadí. Ty větší zvládaly 

různé překážky včetně 
kotoulů na žíněnce samo-
statně, menší se o to sna-
žily za doprovodu rodičů. 
Překážková dráha končila 
u Mikuláše a anděla, kteří 
rozdávali dětem z odkryté 
švédské bedny jednotlivé 
balíčky dobrot. 
Děti i rodiče včetně or-
ganizátorek podvečerní 
nadílky - náčelnice Sokola 
Aleny Krejčové, cvičitelek 
Dany Coganové a Majky 
Nádvorníkové byli s celým 
programem velice spokoje-
ni. „Velký dík patří studen-
tům a studentkám a jejich 
doprovodu - vychovatelce 
paní Aleně Ježkové - za 
celý program mikulášské 
nadílky”, řekla po skončení 
náčelnice packého sokola 
Alena Krejčová.
Aby nepřišli o mikulášskou 
nadílku nejmenší pačtí bas-
ketbalisté, byla uspořádána 
o den později i na jejich 
tréninku. Každý z dvaceti 
z týmu nejmladších mini-
žáků musel předvést Mi-
kuláši, andělovi a čertovi, 
že umí dát koš z donášky 
nebo ze zkráceného trest-
ného hodu. Čert zde často 
zastával funkci obránce. 
Bylo to velmi pěkné zpest-
ření tréninku před sobotním 
turnajem v Pardubicích.
   

 (po)
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MARTA ROSENBERGOVÁ 
NA MISTROVSTVÍ ČESKÉ 
REPUBLIKY
Ke konci loňského roku 2008 se konal v Hluku na Moravě 
závěrečný turnaj „Master” ve stolním tenise veteránů České 
republiky, kde novopacká všestranná sportovkyně Marta 
Rosenbergová získala pěkné čtvrté místo. Bronzovou me-
daili prohrála těsně v rozhodujícím pátém setu s ligovou 
hráčkou Zdenou Vaňkovou z Hradce Králové. Celkovou 
vítězkou se stala Jitka Maršíková z Prahy. Tímto umístěním 
se probojovala Marta na Mistrovství Evropy, které se bude 
konat 15. - 20. června 2009 v Poreči (Chorvatsko). Přejeme 
hodně úspěchů této novopacké veteránce, která se kromě 
stolního tenisu věnuje ještě aktivně tenisu a krasobruslení a 
to zejména práci s mládeží. 
Do dalších celostátních turnajů jí přejeme hodně zdaru (prv-
ní turnaj ji čeká 24. ledna 2009 v Holicích). 
   -dop-

Po desáté v historii novopac-
kého sportu pozval Sportovní 
výbor Nové Paky ke slavnost-
nímu vyhlášení nejúspěšnější 
sportovce města. Úvodní slovo 
přednesl předseda Sportovního 
výboru Mgr. František Vitoch. 
Potom již představoval mode-
rátor Mgr. Petr Ježek jednoho 
sportovce za druhým. Nejmlad-
šími byly dvě jedenáctileté 
sokolky - basketbalová mini-
žákyně Pavlína Hrušková a 
cvičenka odboru všestrannosti 
Marie Geislerová. Naopak 
nejstarším vyznamenaným byl 
osmdesátiletý Jiří Vávra, který 
byl letos vyhlášen jako legenda 
novopackého sportu. Představi-
li se zde jak aktivní sportovci, 

tak i trenéři a funkcionáři. 
Vyhlášeni byli Petr Vondrák z 
Autoklubu, za Asociaci škol-
ních sportovních klubů Karel 
Rádle, hokejisté Štěpán Dres-
ler a Radek Tegel, fotbalisté 
Marcel Bažík a Tomáš Ulrich, 
cvičitelky Klubu sportu pro 
všechny Jiřina Kalibánová a 
Věra Martincová, orientační 
běžec Zdeněk Novák, tenisté 
Patrik Matouš a Jakub Krause, 
atleti Martin Bajer a Radek 
Malý, basketbalisté Pavlína 
Hrušková a Jan Roučka, flor-
balista Jan Rejmont, cvičenky 
odboru všestrannosti Sokola 
Marie Šormová a Marie Geis-
lerová, turistka Jiřina Pro-
kopcová, kuželkář František 
Čermák, stolní tenista Lukáš 
Macák, šachista Karel Kobrle, 
triatlonistka Vanda Vojíková, 
zimní plavec Jiří Fink, před-
seda Velocipéd klubu Pavel 
Hak a tělesně postižený hráč 
závěsného kuželníku a boccie 
Luděk Vondráček.
Po oficiální části podvečerní 
slavnosti následoval přípitek a 
při švédském stolu připraveném 
Střední školou gastronomie a 
služeb se úspěšní sportovci a 
další přítomní rozhovořili nejen 
o sportu, ale i jiných běžných 
záležitostech.  
Setkání v obřadní síni bylo 
výborné a nemělo chybu. 

 Míla Pour

Novopackou sportovní legendou byl 
vyhlášen Jiří Vávra
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Z NOVOPACKÉHO BASKETBALU

Sokolky ukončily
svoji pouť pohárem

Konečnou ve 3. kole České-
ho poháru vystavily packým 
basketbalistkám hráčky 
pardubické Plisky, když po 
vyrovnaném utkání v závěru 
méně chybovaly a měly i větší 
štěstí. Sokolky byly oslabené o 
pivotky Martinu Borůvkovou a 
Moniku Krauseovou. Ty právě 
proti výborným podkošovým 
hráčkám Plisky Kulichové a 
Labuťové chyběly.
Sokol Nová Paka – Pliska 
Pardubice 63:67 (20:17, 29:
31, 48:43) 
Bezstarosti 15, 1x3, 4/4, 5, 
Podrazilová 15, 1x3, 0/0, 4, 
Horáčková 10, 8/6, 2, Matou-
šová 8, 2x3, 0/0, 5, Kalendová 
7, 2/1, 3, Smolíková 6, 2/2, 3, 
Jislová 2, 0/0, 1, Mikulová 0, 
0/0, 0, Vršťalová 0,0/0,0.
Za Pardubice nejvíce Habětín-
ková a Kramperová po 16.
Trestné hody:16/13: 23/17, 
trojky: 4:0, fauly: 23:19, pět 
faulů: 2(37. Matoušová, 40. 
Bezstarosti): 0.

Kadeti U16 jsou v oblasti 
VČ třetí 
Novopačtí kadeti dvakrát na palubovce v soko-
lovně porazili chlapce z Ústí n.0. 
Sokol Nová Paka – Jiskra Ústí n. O. 85:62 
(14:16, 37:25, 67:41)
Dytrych 21, 7/4, 1, Rulf Jiří. 18, 2x3, 4, Bekr 16, 
1x3, 3/1, 2, Gottštein 7, 2/1, 2, Kmoníček 7, 2/1, 
5, Rulf Jan 6, 0/0, 3, Pavel 6, 0/O, 0, Malý 2,0/0, 
0, Rajm 2, 0/0,0, Šádek 0,0/0,0, Vavrinec.
 a 94:68 ( 18:19, 39:42, 74:58)
Dytrych 25, 2/1, 2, Rulf Jan 16, 4/2, 4, Malý 14, 
0/0, 5, Bekr 11, 6/5, 2, Kmoníček 11, 1x3, 2/0, 
3, Pavel 8, 4/0, 3, Rulf Jiří 7, 2/1, 2, Gottštein 
2,0/0, 4. 

Juniorům U 20 se nedaří
Liga je velkým soustem pro novopacké mladí-
ky, kteří by měli pomalu začínat přebírat žezlo 
od současných mužů. V této kategorii jsou vě-
kově téměř všichni o rok mladší než jejich sou-
peři a to se samozřejmě odráží i ve výsledcích. 
Sokol BC Darren Chrudim - Sokol Nová 
Paka 113:53 ( 37:9, 67:23, 85:33)
Šafář Petr 17, 5x3, 0/0, 2, Šafář Jan 16, 4x3, 2/2, 
3, Sarpong 10, 5/4, 2. Kohút 5, 1x3, 2/2, 3, Šá-
dek 3, 2/1, 2, Rajm 0, 0/0, 5, Havel 0,0/0, 8.

1. basketbalová liga žen
1. BK Kralupy - Junior 12 9 3 1042:889 21
2. Gambrinus Sika Brno B 12 9 3 948:819 21
3. BK Czech coal Aldast Strakonice B 12 8 4 918:858 20
4. BK Pliska Studánka Pardubice 12 7 5 958:896 19
5. VŠ Praha 12 7 5 906:880 19
6. Sokol Nová Paka 12 6 6 777:805 18
7. TJ Sokol Pečky 12 6 6 841:897 18
8. BC Benešov 12 5 7 794:864 17
9. Aritma Praha 12 4 8 853:894 16
10. Sokol Nusle 12 4 8 778:828 16
11. KARA Trutnov B 12 4 8 823:904 16
12. BK Skřivánek Ústí nad Labem 12 3 9 757:861 15

Strakonice B – VŠ Praha 73:86, Gambrinus B – Nusle 68:67, Ústí n.L. - Kralupy 88:
99, Trutnov B – N. Paka 66:41, Aritma – Benešov 85:76, Pardubice – Pečky 85:58, VŠ 
Praha – Strakonice B 69:77, Nusle – Gambrinus B 75:86, Kralupy – Ústí 76:48, N. Paka 
– Trutnov B 78:65, Benešov – Aritma 71:67, Pečky – Pardubice 74:76.

Oblastní basketbalový přebor dorostenek
1. BSK Jičín 10 9 1 759:554 19
2. Sokol Nová Paka 10 8 2 894:491 18
3. SŠB Pardubice 10 2 8 482:802 12
4. Jiskra Litomyšl 10 1 9 553:841 11

Stránku 
připravil 
Míla Pour


